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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Намінальная налічаная сярэдняя заработная плата работнікаў у Беларусі склала ў маі 943,9 рубля, паведамляе Нацстат. 

Пра чалавека з «Пагоняй» у сэрцы чытайце на 3-й стар.

Дзякуй за тое, што Вы прачыталі гэты нумар.  
Адгукніцеся, калі ў Вас ёсць заўвагі,  

меркаванні, прапановы, тэмы. 
Тэл. (8 017) 328 68 71 

АНОНС

СМУТАК

                    БЕЗ РУЖОВЫХ АКУЛЯРАЎ

Аляксандр КЛАСКОЎСКІ, 
спецыяльна для «Народнай Волі»

Каб па-беларуску 
прамаўляў  

не толькі Зубр
На закрыцці ІІ Еўрапейскіх гульняў на стадыёне 

“Дынама” ў Мінску перад гледачамі паўстаў створаны 
пры дапамозе сучасных тэхналогій велічны вобраз Зубра, 
які вяшчаў па-беларуску. Прагучалі правільныя словы 
пра тое, што варта памятаць сваю гісторыю, што без 
мінуўшчыны няма будучыні.

Адкрыццё гэтых спаборніцтваў таксама было адзна-
чана нацыянальнымі элементамі: ажылі вобразы часоў 
Полацкай дзяржавы, Вялікага Княства Літоўскага. 
Былі рыцары з “Пагоняй” на сцягах, быў Леў Сапега 
са Статутам ВКЛ, гучалі магутныя радкі Купалы, 
Багдановіча, Быкава…

Але з рэальных выступоўцаў бліснуў беларускай мовай 
толькі… прэзідэнт Еўрапейскіх алімпійскіх камітэтаў 
славенец Янез Качыянчыч. Чым сарваў шквал воплескаў.

Вядома ж, гэта плюс, што падчас афіцыйных 
урачыстасцяў сталі даваць болей месца нацыянальнай 
гісторыі ды культуры не ў саўковай, а ў паўнавартаснай 
трактоўцы. Але тое дазваляецца толькі строга паводле 
сцэнарыя, у зацверджаных высокім начальствам межах.

Разам з тым згадайма, як на пачатку вясны афіцыйны 
кіраўнік публічна зладзіў халодны душ арганізатарам 
Дня Волі, што хацелі правесці імпрэзу на тым самым 
“Дынама”. У выніку ім было адмоўлена ў самых зручных 
пляцоўках, святкаванне скамечылі.

Атрымліваецца, што патрыятычныя прамовы на прэ-
стыжных арэнах дазволена трымаць толькі персанажам 
кшталту віртуальнага Зубра паводле ўзгодненага наверсе 
канона. А вось прадстаўнікам нацыянальна свядомай 
публікі зноў і зноў паказваюць: ваша месца на задворках.

Праўда, апошнімі гадамі наверсе нібыта намецілася 
палітыка так званай мяккай беларусізацыі. Але ідзе яна 
квола і з адкатамі. Беларускае кіраўніцтва відавочна 
побойваецца цвяліць Маскву.

Зрэшты, прычына не толькі ў гэтым. Свядомыя 
грамадзяне, адрозна ад віртуальнага Зубра, якога лёг-
ка адключыць у патрэбны момант, у прынцыпе муля-
юць аўтарытарнай уладзе. Бо яны хочуць жыць у болей 
сучаснай, сапраўды еўрапейскай, дэмакратычнай краіне. 
І цярэбяць уладу, патрабуюць змен. А сапраўдных змен 
кіроўная вярхушка не хоча.

Таму і кволая тая беларусізацыя, што да яе баяцца пад-
ключаць актыўную частку грамадства, патрыётаў, настро-
еных на пабудову іншай Беларусі. Абмяжоўваюцца зболь-
шага тымі, хто адбывае нумар у вышыванках як актывіст 
праўладнай арганізацыі.

Між тым абнародаваныя нядаўна вынікі 
сацыялагічнага апытання, зладжанага Даследчыцкім 
цэнтрам ІПМ, паказалі, што ў вачах маладзейшых 
каштоўнасць беларускай мовы зніжаецца. Калі сярод лю- 
дзей старэйшых за 61 год 93,7% мяркуюць, што бела-
руская мова – найважнейшая частка нашай культуры і 
мусіць захавацца, то сярод рэспандэнтаў ва ўзросце 18–29 
гадоў такіх толькі 81,7%, між тым як 18,3% мяркуюць, што 
гэта “паміраючая мова і мусіць знікнуць”.

Cярод маладзейшых меншая доля тых, хто хацеў бы, 
каб яго дзеці размаўлялі па-беларуску таксама вольна, як 
па-руску.

Можна колькі заўгодна дакараць маладых за несвя-
домасць. Але ж яны прагматыкі і бачаць, што мова 
тытульнай нацыі дэ-факта апынулася ў маргінальнай 
нішы. Нашто тлуміць сабе галаву лішнімі ведамі, зубрыць 
лексіку ды канчаткі, калі гэта не дае пераваг у кар’еры, 
заробку?

Наадварот, за шчырую беларускасць можна займець 
непрыемнасці, бо ў вачах шэрагу начальнікаў гэта дасюль 
прыкмета апазіцыйнасці.

На добры лад мусіць быць перайначана з акцэнтам 
на беларускасць – і ў сэнсе мовы, і ў сэнсе зместу – уся 
сістэма адукацыі. Калі шмат гадоў ішла русіфікацыя, то 
трэба хіснуць ківач у іншы бок.

Гаворка, вядома, не пра гвалтоўныя захады і не пра 
тое, каб пасадзіць рускіх на чамаданы. Гаворка пра тое, 
што носьбіты беларускай мовы мусяць адчуць так зва-
ную станоўчую дыскрымінацыю: іх варта заахвочваць. 
Напрыклад, даваць надбаўкі за выкладанне па-беларуску. 
І гэта мусіць быць толькі адным з элементаў цэлай сістэмы 
захадаў.

Ну і, нарэшце, прыклад варта падаваць з самага верху. 
Калі на пачатку 1990-х па-беларуску прамаўляў старшыня 
Вярхоўнага Савета Станіслаў Шушкевіч, то і вертыкаль 
хуценька падхапіла моду. Гэты было прэстыжна. І ака-
залася, дарэчы, што практычна ўсе шышкі, якіх савецкае 
жыццё прызвычаіла да “великого и могучего”, добра памя-
таюць матчыну мову.

І сёння, калі нашай незалежнасці пагражае “паглы-
бленая інтэграцыя” паводле сцэнарыя Масквы, 
па-беларуску мусіць прамаўляць не толькі віртуальны 
Зубр. Беларусізацыя павінна быць не мяккай, а цвёрдай.

Намеснік старшыні Партыі БНФ  
Аляксандр Стральцоў у знак пратэсту  

супраць прысутнасці Рыгора Кастусёва 
на гей-парадзе ў Вільнюсе пакінуў партыйныя шэрагі

ПРАГНОЗЫ

ЧУЛІ?

ЗДАРЭННІ

СКАНДАЛ

Пайсці на такі прынцыповы крок 
А.Стральцова падштурхнула тое, 
што кіраўнік партыі Рыгор Кастусёў 
наведаў гей-парад у сталіцы суседняй 
дзяржавы.

“Я сышоў таму, што лічу: удзел 
старшыні Партыі БНФ, незалежна ад 
таго, быў ён змушаны або добраахвотны, 
у гэтай падзеі для мяне як члена партыі 
недапушчальны. Партыя ўсё-такі мае 
кансерватыўнае аблічча. І ёсць супярэч-
насць паміж кансерватыўным абліччам і 

такімі дзеяннямі”, – распавёў палітык у 
каментарыі belsat.eu.

Актывістка экалагічнага руху 
Таццяна Новікава апублікавала ў 
“Фэйсбуку” фотаздымак, на якім Рыгор 
Кастусёў фігуруе на фоне вясёлкавых 
сцяжкоў падчас Балтыйскага гей-парада.

Што цікава, Рыгор Кастусёў не стаў 
нічога абвяргаць. Наадварот, у інтэрв’ю 
“Нашай Ніве” ён сказаў: “Пабыўшы 
там, я пачаў лепш разумець гэтых 
людзей. Маё стаўленне да іх стала менш 

катэгарычным”. І дадаў, што “нічога 
страшнага ў гей-парадзе няма”.

Ён лічыць, што беларускія ўлады 
“павінны паспрыяць правядзенню такога 
мерапрыемства”.

Можаце ўявіць, у Мінску адбываецца 
гей-парад, наперадзе лідар Партыі БНФ 
Рыгор Кастусёў. Не, не выпадкова Аляксандр 
Стральцоў вырашыў пакінуць такую партыю.

Сяргей КУЖАЛЁЎ. 
На фота: першы злева –  

Рыгор Кастусёў.

З Днём Рэспублікі!

Каким он был,  
Виктор Купрейчик?

(Читайте на 7-й стр.)

Чаму ўмацоўваецца беларускі рубель і  ў якой валюце зараз 
лепш захоўваць зберажэнні

Беларускі рубель ужо шосты 
месяц завяршыў умацаваннем і 
да еўра, і да долара. Пры гэтым 
за чэрвень курс амерыканскай 
валюты абваліўся адразу 
на 0,0556 рубля (мінус 2,65 
працэнта). Гэта амаль столькі 
ж, колькі за папярэднія пяць 
месяцаў. У той жа час курс еўра 
знізіўся на 0,0133 рубля (мінус 
0,57 працэнта).

– Калі ў мінулым месяцы 
еўра і долар знізіліся да 
беларускага рубля, то 
расійскі рубель падаражэў 
на 1 працэнт, – кажа Вадзім 
Іосуб. – Пры гэтым кошт 
валютнага кошыка знізіўся 
на 0,4 працэнта. І гэта 
сведчыць пра тое, што рубель 
умацоўваецца, а прапанова 
валюты па-ранейшаму 

перавышае попыт на яе з 
боку фізічных асоб.

– Долар істотна падае, 
але расійскі рубель расце…

– Так адбываецца, бо 
на ўнутраныя фактары 
накладваюцца дастаткова 
высокая валацільнасць валют 
на знешніх рынках.

Адным словам, тыя 
фактары, што долар у свеце 
абваліўся, а расійскі рубель 
вырас, і прывялі да таго, што 
ўмацаваўся беларускі рубель. 
А расійская валюта вырасла ў 
асноўным за кошт камфортнай 
цаны на нафту, высокага 
попыту замежных інвестараў на 
расійскія дзяржаўныя аблігацыі 
і з-за таго, што размовы аб 
новых санкцыях у дачыненні да 
Расіі так і засталіся размовамі. 

Ніхто пакуль гэтыя санкцыі 
рэальна не ўводзіць.

– Што чакае беларускі 
рубель у бліжэйшай 
будучыні?

– Мяркую, тая сітуацыя, 
што была ў чэрвені, захаваецца 
і ў гэтым месяцы. У выніку 
напрыканцы ліпеня долар 
можа аказацца ніжэй за 2 рублі, 
а еўра знізіцца больш сціпла – 
да 2,31 рубля. Расійская валюта 
можа вырасці да 3,27 рубля за 
100 расійскіх.

– Атрымліваецца, што 
зараз больш выгадна 
трымаць грошы на рублёвых 
дэпазітах?

– На гэты момант так, 
але, калі ваш дэпазіт не 
адклікаецца і пакладзены на 
тэрмін не менш за 2 гады, 

то будзеце мець большыя 
працэнты. Думаю, ніхто 
не возьме на сябе смеласць 
прагназаваць, што будзе з 
нашай валютай праз два гады.

Таму, нягледзячы на тое, 
што сёння дэпазіты ў беларус-
кіх рублях больш выгадныя, 
я нікому не рэкамендаваў бы 
тэрмінова прадаваць валюту 
і рабіць рублёвы ўклад. Гэта 
рызыкоўна. Разумна было б 
палову зберажэнняў захоўваць 
на рублёвым дэпазіце, а 
другую палову падзяліць 
паміж доларам і еўра. Такім 
чынам ваш прыбытак, можа 
быць, і не будзе максімальны, 
але пры гэтым вы зможаце 
падстрахавацца на выпадак, 
калі рубель пачне абвальвацца.

Алесь СІВЫ.

Кампенсацыі не дачакаўся
Памёр незаконна асуджаны Міхаіл Гладкі.

Гэта той чалавек, якога ў 
2003 годзе суд г.Заслаўя асудзіў 
да 8 гадоў калоніі строгага 
рэжыму за забойства, якога ён 
не здзяйсняў.

Міхаіл адседзеў 5 гадоў 
у калоніі і 1 год і 7 месяцаў 
правёў на папраўчых працах, 
паведамляе spring96.org. 
А ў 2012 годзе прысуд у 
адносінах да Гладкага быў 

адменены, крымінальная 
справа спынена ў сувязі з 
адсутнасцю ў яго дзеяннях 
складу злачынства.

Але Міхаіл Гладкі так 
і не дачакаўся аднаўлення 
справядлівасці ў адносінах да 
сябе з боку дзяржавы і выпла-
ты кампенсацыі за незаконнае 
асуджэнне.

Сяргей НІКАНОРАЎ.

ПАД ГРАДУСАМ

Пахаладае
У Беларусь сёння прыйдзе пахаладанне.

Як паведамляюць сіноптыкі, 2 ліпеня гарачыня спадзе, а ў 
сярэдзіне тыдня на тэрыторыю краіны пачне паступаць больш 
халоднае паветра з поўначы Еўропы, і тэмпературны фон панізіцца.

ЛІЧБЫ

Пад пераследам…
За першыя шэсць месяцаў 

гэтага года праваабарон-
цы зафіксавалі 260 выпадкаў 
адвольных затрыманняў, 
складання пратаколаў і 
іншых інцыдэнтаў (напры-
клад, затрыманняў на мяжы і 
папярэджванняў).

Агульная колькасць 
судоў па адміністрацыйных 
справах за гэты час – 216.  
88 працэнтаў судоў закончыліся 
вынясеннем вялікіх штрафаў. 
Агульная сума, якую атрымалі 
актывісты за паўгода, склала 

больш за 120.000 рублёў (каля 
58 тысяч долараў).

Пры гэтым працэнт 
арыштаў даволі нізкі – усяго 
1,9 працэнта.

Калі разглядаць артыкулы 
Адміністрацыйнага кодэкса, 
па якіх судзілі актывістаў у 
першай палове 2019 года, то 
45 працэнтаў праходзілі па 
артыкуле 23.34 (арганізацыя 
ці ўдзел у несанкцыянаваным 
масавым мерапрыемстве).

Віктар ШПАК.

Знізілі  
пошліны

Беларусь з учарашняга дня 
знізіла экспартныя пошліны 
на нафту і нафтапрадукты, 
якія вывозяцца за межы мыт-
най тэрыторыі Еўразійскага 
эканамічнага саюза.

Раней стаўкі вывазных мыт-
ных пошлін адносна сырой 
нафты і асобных катэгорый 
тавараў, выпрацаваных з нафты, 
змяніліся 1 чэрвеня. Тады яны 
былі павышаны.

Што пакажа 
расследаванне?

На Гомельскім хімічным заво-
дзе загарэлася сера, пацярпелі двое 
рабочых.

Здарэнне адбылося ў цэху 
сернай кіслаты. Узгаранне пачалося 
ў момант, калі быў адчынены 
выгрузачны люк. Пацярпелі 
грузчыкі, аднаму з іх 54 гады, 
другому – 61.

Як паведаміла ўчора прэс-
служба прадпрыемства, цяпер 
рабочыя знаходзяцца ў бальніцы. 
Праводзіцца расследаванне.
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ФАКТ
Кожны пяты – непаўналетні
Дзеці складаюць 19% ад усяго насельніцтва Беларусі. Гэта каля 1,8 млн чалавек.

ГРОМКОЕ ДЕЛО

НУ І НУ!

АКЦЫЯ

Як дачнік настойвае на сваёй пазіцыі…
Уласнік лецішча Аляксей Дзяшко (на здымку) падаў іск у суд на садовае таварыства, сябрам якога з’яўляецца, не пагадзіўшыся з рашэннем агульнага сходу 
адносна ўплаты членскіх унёскаў. Дайшоў да Вярхоўнага суда, рашэнне было прынята не на яго карысць, тым не менш дачнік перакананы ў сваёй праваце…

КАНФЛІКТ

Сергей Черечень министру обороны Андрею Равкову: 
«Служение своей стране –  

это не только автомат и берцы»
Как известно, уже осенью могут быть изменены правила призыва в белорусскую армию.

Отсрочка для получения образования будет предоставляться только один раз. Тем, кто намерен необоснованно избежать 
службы в армии, могут ограничить выезд за границу. Без армейской школы не будут принимать на госслужбу.

«Сегодня карьера государственного служащего в нашей стране никак не связана с исполнением им самим воинского 
долга», – сказано в обосновании законопроекта за подписью министра обороны Андрея Равкова.

ПИКИРОВКА

«И это абсолютно нормаль-
ная ситуация! – комментирует 
нашумевший законопроект пред-
седатель партии БСДГ Сергей 
Черечень. – Умение здраво оцени-
вать ситуацию и готовность само-
стоятельно принимать решения не 
зависят от того, хорошо ли ты пол-
тора года выполнял из-под палки 
чьи-то команды. Или система счи-
тает именно такой формат жизни 
госслужащих обязательным на всех 
этапах карьерного роста?

Я понимаю, что сейчас в армии 
недобор. И в обществе наблюдает-
ся тенденция к интеллектуально-
му росту. Жаждущих потерять 18 

месяцев собственной жизни не так 
уж и много. Но ведь это время дик-
тует такое отношение – и ни один 
министр не в состоянии остано-
вить время или повлиять на то, что 
сами люди считают правильным.

Нам давно пора перейти к 
исключительно контрактной служ-
бе – пусть в армию идут те, кто 
действительно этого хочет. Но у 
нас по старинке считают, что куча 
солдат на линии огня – это бес-
проигрышный вариант. Ведь у про-
тивника когда-нибудь закончатся 
патроны, да? Но сейчас не Вторая 
мировая война и одна винтовка 
на троих. За полтора года можно 

научить в нужном темпе красить 
забор или разъяснить, как не нате-
реть мозоли при марш-броске. Но 
нельзя научить профессионально-
му обращению с современным ору-
жием.

Армия по контракту существу-
ет в США, Германии, Франции, 
Польше и еще в десятках стран. С 
учетом нахождения нашего госу-
дарства между двумя точками 
напряжения в виде Российской 
Федерации и НАТО, наша основ-
ная задача – быть готовыми к 
недопущению проявления агрес-
сии и кратковременному сдержи-
ванию первого удара. После чего 

без помощи соседних стран мы в 
любом случае не будем способны 
противостоять более многочислен-
ной и лучше экипированной армии 
противника.

Контрактная армия – это про-
фессионализм и технологическое 
преимущество одной человече-
ской единицы. При реальной бое-
вой обстановке – меньший про-
цент смертности личного соста-
ва. При переходе на контракт и 
уменьшении численности армии в 
3 раза мы порядка 40.000 человек 
вовлекаем в экономику Беларуси. 
А это молодые и активные граж-
дане, которые могут принести 
реальную пользу нашей стране.

Сейчас военные – это залог суще-
ствующей «стабильности» в действу-
ющей системе. Но не надо и переги-
бать палку. Кадровый голод виден на 
всех уровнях госаппарата. Давайте 
подумаем о развитии страны и пер-
спективах. Когда способности чело-
века внести свой вклад в развитие 
государства начинают оцениваться 
исполнением «повинности» – это 
уже потеря всякого здравого смыс-
ла. Служение своей стране – это не 
только автомат и берцы.

И напоследок задачка для 
министра обороны Равкова. На 
госслужбу претендуют двое. У 
первого за плечами 9 классов 
средней школы и служба в армии, 
а у второго – достойное образова-
ние или опыт работы, но в армии 
он не служил. Кто из этих двоих 
способен принести больше поль-
зы на госслужбе?»

Галина РУТ.

Сутнасць праблемы 
Сябрам садовага таварыства 

«Сасновая балка – 1», што ў 
Гродзенскім раёне, Дзяшко 
з’яўляецца больш за 20 гадоў. У 
яго ва ўласнасці 13,3 соткі зямлі, 
пабудаваны садовы домік. 

Паводле рашэння агульнага 
сходу садовага таварыства, у 
2016 годзе членскія ўнёскі былі 
аднолькавыя для ўсіх сябраў 
таварыства незалежна ад памераў 
надзелу. Так, дарэчы, запісана і 
ва Указе прэзідэнта «Аб мерах па 
ўпарадкаванні дзейнасці садовых 
таварыстваў» ад 28 студзеня 2008 
года.

Што тычыцца мэтавых унёскаў, 
якія, згодна з заканадаўствам, 
«уносяцца сябрамі таварыства 
на падставе рашэння агульнага 
сходу для рэалізацыі штогадовых 
планаў аграт эх нічных 
мерапрыемстваў і рамонтна-
гаспадарчых работ, стварэння і 
капітальнага рамонту аб’ектаў 
агульнага карыстання, а таксама 
пры неабходнасці фінансавання 
іншых мерапрыемстваў, якія 
зацверджаны агульным сходам», 
то тут, паводле меркавання 
Дзяшко, рашэнне агульнага сходу 
таварыства супярэчыць закону.

Памер мэтавых унёскаў на 
бягучыя расходы ў 2018 годзе 
быў вызначаны агульным сходам 
у залежнасці ад колькасці сотак, 
якія знаходзяцца ва ўласнасці 
члена таварыства. За кожную 
сотку звыш 5 сотак садовага 
надзелу ўласнік павінен плаціць 
5 рублёў. Такім чынам уладальнік 
13,3 соткі плаціць больш, чым 
уладальнік пяці.

Не пагаджаецца Дзяшко і 
з тым, што, паводле рашэння 
агульнага сходу, да мэтавых 
унёскаў былі аднесены выплаты ў 
фонд сацабароны, Белдзяржстрах, 
затраты на банкаўскія паслугі, вываз 
бытавых адходаў, абслугоўванне 
электрасетак, водаправоднай 
сістэмы, транспарт і сувязь, 
канцтавары, аплата электраэнергіі і 
водазабеспячэння і іншае.

Дзяшко лічыць, што 
ўсе гэтыя затраты павінны 
кампенсавацца з членскіх унёскаў. 
Ён цытуе пункт 54 Палажэння 

аб садовым таварыстве, у якім 
гаворыцца, што «членскія ўнёскі 
выкарыстоўваюцца на аплату 
працы работнікаў таварыства, 
у тым ліку на ўзнагароджванне 
членаў праўлення, членаў 
рэвізійнай камісіі, а таксама на 
іншыя бягучыя расходы, звязаныя з 
дзейнасцю таварыства».

Што тычыцца мэтавых 
унёскаў, то, паводле меркавання 
Аляксея, па-першае, яны павінны 
быць такімі ж, як і членскія, а 
па-другое, для прыняцця рашэння 
аб іх суме папярэдне павінна 
быць вызначана канкрэтная мэта 
іх расходавання, падрыхтаваны і 
зацверджаны рашэннем агульнага 
сходу план рамонтна-гаспадарчых 
работ. А гэтага, маўляў, выканана 
не было.

За тлумачэннямі Дзяшко 
звяртаўся ў Міністэрства 
эканомікі і атрымаў адказ, што 
там яго думку адносна таго, 
якія расходы варта адносіць да 
членскіх унёскаў, падзяляюць, але 
гэтым самым толькі выказваюць 
сваё меркаванне і не болей.  

Усе свае заўвагі Дзяшко выказваў 
старшыні садовага таварыства, 
пісаў скаргу ў пракуратуру раёна, 
адкуль яе пераслалі ў райвыканкам, 
але ніякіх мер, з яго слоў, улады 

не прымалі. Пасля гэтага дачнік 
звярнуўся ў суд з іскам супраць 
свайго садовага таварыства. 

Суды ад раённага да 
Вярхоўнага іск не 

задаволілі
Суд першай інстанцыі, 

адмаўляючы Аляксею Дзяшко ў 
задавальненні іску, канстатаваў, 
што падстаў для прызнання 
несапраўднымі рашэнняў агульнага 
сходу садовага таварыства па 
вызначэнні памераў членскіх 
унёскаў няма, паколькі яны былі 
прыняты ўпаўнаважаным органам 
у адпаведнасці з яго кампетэнцыяй.

А довады Дзяшко аб тым, 
што ў мэтавыя ўнёскі фактычна 
ўключаны затраты, якія павінны 
аплачвацца з членскіх унёскаў, 
на думку суда, маюць выключна 
суб’ектыўны характар.

Не адпавядае дзейснаму 
закана даўс тву,  паводле 
меркавання суда, і довад Дзяшко 
адносна таго, што памеры мэтавых 
і членскіх унёскаў павінны быць 
аднолькавыя, паколькі аднолькавы 
памер мэтавых унёскаў пунктам 
54 Палажэння не замацаваны.

Абласны суд падтрымаў 
высновы раённага і канстатаваў, 

што ўсе рашэнні, прынятыя 
агульным сходам садовага 
таварыства, уваходзяць у яго 
кампетэнцыю, а таму, маўляў, 
довады істца не маюць падстаў.

Нічога новага да ўжо вядомых 
рашэнняў не дадаў і Вярхоўны суд, а 
толькі канстатаваў, што пры разглядзе 
спрэчкі судом не дапушчана 
парушэнняў нормаў матэры- 
яльнага і працэсуальнага права.

Хто мае рацыю?
Нягледзячы на рашэнні судоў 

усіх інстанцый, Дзяшко працягвае 
настойваць на сваім. Ён сцвярджае: 
за ўсе гады, што ён з’яўляецца 
членам садовага таварыства і здае 
ўнёскі, таварыства асабіста для 
яго нічога не зрабіла.

«Дарогу каля дома я рабіў сам, 
усталёўваў слуп для падвядзення 
электрычнасці сам, водаправод 
таксама праводзіў сам», – 
канстатуе Дзяшко. 

Другое пытанне, якое хвалюе 
неабыякавага дачніка: як мэтавыя 
ўнёскі наогул могуць залежаць ад 
памеру надзелу? Атрымліваецца, 
што і за інтэрнэт, і за канцылярскія 
прылады з яго бяруць больш, чым 
з таго ўласніка, у якога меншы 
памер садовага надзелу.

«Я таксама не разумею, чаму 

за падачу палівачнай вады з мяне 
бяруць больш грошай. Ёй можна 
карыстацца толькі некалькі гадзін, 
а потым з трубы нічога не цячэ. Я 
бяру вады столькі ж, колькі і тыя, 
у каго 5 альбо 10 сотак надзелу», – 
здзіўляецца ўласнік лецішча. 

Ён кажа, што і на астатнія патрэ-
бы таварыства яму даводзіцца зда-
ваць грошай больш, хаця ў далей-
шым усе сябры таварыства кары-
стаюцца тымі ці іншымі дабротамі 
ў аднолькавай ступені.

«Мне зразумела, што пада-
так на зямлю залежыць ад паме-
ру надзелу і тут мы плацім кож-
ны столькі, колькі налічана, 
– падкрэслівае спадар Дзяшко. 
– Але тое, што ад памеру над-
зелу залежыць, колькі здаваць на 
офісную паперу, транспартныя 
паслугі ці сувязь, – гэтага я не 
разумею». 

Старшыня садовага тавары-
ства «Сасновая балка – 1» Валерый 
Баннікаў сказаў «Народнай Волі», 
што ведае пра прэтэнзіі Дзяшко і 
неаднойчы з ім размаўляў на гэты 
конт. Ёсць рашэнні трох судовых 
інстанцый, і дадаць нешта новае 
старшыня не можа. 

Сёлета, паводле рашэння схо-
ду садовага таварыства, Дзяшко 
з улікам памеру свайго надзелу 
павінен заплаціць гадавы ўзнос у 
суме 121,3 рубля. Ён сцвярджае, 
што сутнасць не ў колькасці гро-
шай, а ў законнасці рашэнняў, 
якія прымаюцца агульным сходам 
садовага таварыства.

Аляксей лічыць, што судовыя 
рашэнні пярэчаць указу прэзідэнта 
ад 13 ліпеня 2015 года №323, у якім, 
на яго думку, канкрэтна запісана, 
на што накіроўваюцца членскія і 
мэтавыя ўнёскі.

«Атрымліваецца нейкая незра-
зумелая юрыдычная калізія: альбо 
прэзідэнт не мае рацыі, альбо суд, 
– кажа Дзяшко.  – Але прэзідэнт 
не можа не мець рацыі, і суд такса-
ма, паколькі ён Вярхоўны». 

На тое, каб прайсці ўсе судовыя 
інстанцыі, дачнік затраціў больш 
за год, нічога не дамогся і цяпер 
папросту не ведае, куды звяртацца 
далей. А таму прапануе праз газету 
выказацца тым, хто мае хоць нейкае 
дачыненне да праблемы.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Перебьются?
Как известно, сегодня месячная минимальная зарплата в нашей стране – 330 рублей.  
И в регионах предложений трудоустроиться именно на такой заработок не скажешь, 
что мало. Ну ладно, можно посидеть за 330 рублей где-то в гардеробе библиотеки  

или на вахте во дворце культуры. И если ты уже на пенсии, тогда эти дополнительные 
330 рублей неплохой довесок. 

ОСТРЫЙ ВЗГЛЯД

А если тебе только 40–50 лет 
и до пенсии еще далеко?

Просмотрев тематические 
сайты с объявлениями о вакан-
сиях на предмет трудоустрой-
ства в регионах, я обнаружила, 
что рыбокомбинат «Любань» 
ищет обработчика рыбы и 
морепродуктов, рыбовода, юри-
сконсульта с зарплатой, экви-
валентной минимальной – 330 
рублей. 

Я видела, в чем заключает-
ся работа обработчика рыбы 
на одном из рыбокомбинатов, 
– ой, не из легких занятие! На 
ногах всю смену не покладая 
рук и, можно сказать, в сырости. 
Рыбовод тоже далеко не вахтер 
по трудоемкости и сложности 
работы, и юрисконсультом не 
посадишь любого с улицы.

Или, к примеру, «Клецкое 
ЖКХ» приглашает столяра 
с оплатой на целых 10 рублей 
больше минимальной. А в 
Копыле ищут слесаря-сантех-
ника, обещая ему те же 330 
рублей, Стародорожский произ-
водственный участок Слуцкого 
сыродельного комбината на 
полный рабочий день ищет 
грузчика, за труды его готов 
также целую минималку пла-
тить в месяц. И у Несвижской 
райветстанции есть вакан-
сия – нужен водитель с пол-
ной занятостью и зарплатой 
в 340 рублей. А Несвижскому 
РУПС нужен начальник отде-
ления связи и тоже (не пове-
рила своим глазам!) с оплатой 
его труда по гарантирован-
ному государством минимуму. 
Электромонтеру по ремонту 
и обслуживанию оборудования 
предлагают в Узденском ЖКХ – 
ура! – целых 400 рублей.

Солигорское РайПО замани-

вает бойца скота зарплатой 
в 350 рублей, такую же сулят 
там и требующемуся водителю 
автомобиля.

Ясное дело, я просмотрела 
лишь часть объявлений с заня-
тостью на полный рабочий день. 
С зарплатой в 400 рублей их еще 
больше. Или вот попалось на гла-
за объявление на сайте belmeta, 
что Копыльское ЖКХ ищет 
ремонтника с зарплатой в 190 
рублей, причем не указано, что 
занятость человека на рабочем 
месте будет неполной. Выходит, 
что целый рабочий день, пять 
дней в неделю трудиться он 
будет. Но тогда как вообще? А 
закон где?

Очень сомнительно, даже 
откровенно невозможно при 
наших ценах на всё и вся, чтобы 
минимальная зарплата или чуть 
с хвостиком реально была спо-
собна обеспечить даже восста-
новление биологических энерго-
затрат организма в процессе тру-
да у того же обработчика рыбы, 
грузчика, бойца скота. Я пони-
маю, можно как-то протянуть на 
эти деньги месяц-два на крупах 
и самой дешевой другой еде. А 
витамины, сыр, мясо? Обувка 
замены потребует, штаны сно-
сятся. А парикмахерская, шампу-
ни, разные там чистящие-мою-
щие? Я уже не говорю о достой-
ном уровне жизни как таковом, 
возможности содержать более-
менее сносно на подобную зар-
плату кроме себя хотя бы одного 
ребенка.

А ведь есть еще такие необ-
ходимые вещи, как развитие, 
полноценный отдых. Предметы 
быта хоть самые необходимые в 
квартиру надо приобрести? Или 
по умолчанию допускается, что 
все эти люди с зарплатой 330 

или пусть на 30–50 рублей боль-
ше как-нибудь без этих вещей, 
отдыха и развития перебьются, 
ну а ребенка, может, бабушки- 
дедушки поднимут, что-нибудь 
из пенсий своих отожмут? 

Постоянная бедность коре-
жит сознание, способствует 
накоплению озлобленности, 
которую многим, попавшим в ее 
петлю, какое-то время удается 
сдерживать, запихивать внутрь 
себя. Потом это, как правило, 
все равно аукается. Аукается 
по-разному. В эмоциональное и 
ментальное пространство обще-
ства в любом случае добавляет-
ся-течет негатив. Хочется наде-
яться, что в верхах есть те, кто 
это понимает и готов что-то 
предпринять помимо окриков, 
запретов и ограничений.

Справедливости ради надо 
сказать, что в последнее время 
количество вакансий с зарпла-
той, равной обещанным 500, 
близко к 500 и выше 500 у.е., 
все-таки растет, по крайней мере 
если судить по предложениям 
работодателей, помещенным на 
тематических сайтах. В том же 
Солигорске, если брать послед-
ние дни, можно найти объявле-
ния о вакансиях для квалифици-
рованных работников, начиная 
от главного инженера, тренера, 
инженеров и заканчивая води-
телями, бетонщиком-облицов-
щиком, которым работодатель 
предлагает зарплату 1000 рублей 
и выше, попадаются вакансии 
с зарплатой 1500–1700 рублей. 
Есть несколько вакансий с зар-
платой от 800–900 рублей, что в 
наших условиях немалая часть 
людей считает неплохим уров-
нем. Конечно, с 330–400-рубле-
выми заработками не сравнить.

Лариса НАСАНОВИЧ.

Мэр Солигорска  
под домашним  арестом

Мерой пресечения для председа-
теля Солигорского райисполкома 
Олега Поскробко избрали домашний 
арест. Ему запрещено выходить из 
дома, принимать гостей, пользо-
ваться интернетом и телефоном. 
На Окрестина в ИВС он находился 
только первые трое суток после 
задержания 17 июня. 

В Солигорске по этому пово-
ду можно услышать разные мне-
ния. От беззлобного, с ноткой 
сочувствия «все лучше, чем в 
камере бы парился» до слегка 
ироничного «решили, что ску-

ки на этапе следствия для него 
достаточно».

Напомним: председателя 
Солигорского райисполкома задер-
жали по подозрению в лоббирова-
нии интересов иностранной ком-
пании и получении незаконного 
вознаграждения в размере 2000 
евро. В отношении него возбужде-
но уголовное дело за превышение 
власти или служебных полномо-
чий. Наказание по данной статье 
УК – до 10 лет лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Лариса НАСАНОВИЧ.

Дзесяць пратаколаў на дваіх 
Супрацоўнікі Лідскага ДАІ 

склалі 10 пратаколаў за парушэнне 
правілаў дарожнага руху на мужа і 
жонку, якія кіравалі аўтамабілем у 
нецвярозым стане.

Паводле паведамленняў УУС 
Гродзенскага аблвыканкама, гісторыя 
пачалася з таго, што мужчына, які 
быў на падпітку, дазволіў жонцы, 
якая таксама прымала алкаголь ды 
яшчэ і не мела правоў на кіраванне 
аўтатранспартам, сесці за руль. 
Праехала яна няшмат, і аўтамабіль 
уткнуўся ў чужы агарод. 

Пасля гэтага за руль сеў муж 
і праехаў не больш за сто метраў – 
аўтамабіль уехаў у бетонную агароджу 
прыватнага дома. Пакінуўшы машы-
ну на месцы здарэння, яны спакой-
на пайшлі дахаты, куды пазней за імі 
прыехалі супрацоўнікі ДАІ.

У выніку разбіральніцтва на іх 

было складзена адразу 10 пратаколаў. 
Шэсць на мужа: за кіраванне 
аўтамабілем у нецвярозым стане, 
здзяйсненне ДТЗ, за тое, што пакі- 
нуў месца ДТЗ, за перадачу права 
кіравання аўтамабілем асобе ў нецвя-
розым стане, за перадачу права кіраван-
ня асобе, якая не мае вадзіцельскага  
пасведчання, і за адсутнасць 
тэхнічнага агляду аўтамабіля. 

На жонку складзены чатыры 
пратаколы: за кіраванне аўтамабілем 
у нецвярозым стане, за кіраванне 
аўтамабілем без вадзіцельскага 
пасведчання, за ДТЗ і адсутнасць 
тэхнічнага агляду аўтамабіля.

Паводле міліцэйскай 
зводкі, толькі за кіраванне 
аўтатранспартам у нецвярозым 
стане сям’я лідчан атрымае ад 50 да 
100 базавых велічынь штрафу. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.

Флэшмоб у падтрымку бадзяжных жывёл
Гродзенцы пачалі выстаўляць 

дзіцячыя цацкі каля гарадскіх 
сметніц з заклікам на лісце паперы 
не выкідваць хатніх жывёл. Да акцыі 
далучыліся больш за 300 чалавек.

Старшыня грамадскай 
арганізацыі «Адданае сэрца» Алена 
Шыманіца патлумачыла «Народнай 
Волі», што флэшмоб праводзіцца ў 
сувязі з тым, што апошнім часам 
на вуліцах гарадоў Беларусі вельмі 
шмат бадзяжных жывёл. 

«Асабліва ўражваюць выпадкі, 
калі памірае гаспадар, а сабаку ці 
ката яго дзеці проста выкідваюць 
на вуліцу, – тлумачыць Шыманіца. 

– Для многіх галоўнае – прадаць 
кватэру, а тое, што нехта з іх 
бацькоў жыў у кампаніі коціка ці 
сабакі, – гэта іх не хвалюе». 

Вельмі шмат выпадкаў, паводле 
слоў Шыманіцы, калі людзі, проста 
нагуляўшыся з хатняй жывёлінай,  
выкідваюць яе на вуліцу толькі 
таму, што ім такая забава надаку-
чыла.

«Спадзяёмся, калі людзі паба-
чаць наш заклік побач з дзіцячымі 
цацкамі, нешта ўнутры ў многіх 
зашавеліцца», – з аптымізмам кажа 
Алена Шыманіца. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.
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ЗА ЧАШЕЧКОЙ КОФЕ С МАРИНОЙ КОКТЫШ

Дмитрий КУЧУК:
«Ушел из дома  

с голым торсом…»
Он в прямом смысле делает деньги из мусора.

Пять-семь лет подряд декларировал годовой доход,  
превышающий 100.000 долларов.

Выступает против строительства мусоросжигательного завода и БелАЭС.
Выбрасывает пластиковые бутылки в специальные контейнеры.

Хочет быть президентом.
Многие считают, что он – главный, хотя на самом деле Дмитрий Кучук – 

первый заместитель председателя Белорусской партии «Зеленые».

«Стройку на любом этапе 
можно остановить…»

– Дмитрий Леонидович, в 
этом году белорусским «зеленым» 
25 лет, но гордиться особо нечем. 
Можно сказать, лишь в последние 
годы партия немного начала инте-
ресоваться политикой…

– В Беларуси было три партии 
«Зеленые». Две появились в Гомеле 
после аварии на ЧАЭС, и одна – в 
Минске. Столичная партия имела 
около 17 депутатов горсовета и зани-
малась больше городской политикой. 

Мы не вели активной деятельно-
сти. Хотя именно партия «Зеленые» 
в свое время выдвинула Александра 
Милинкевича на Конгресс демокра-
тических сил.

Лет десять назад столичную пар-
тию закрыли, а ее бывший председатель 
Фридман эмигрировал в Канаду. Более-
менее функционировала лишь гомель-
ская организация Олега Громыко. Он 
решил, что партии нужны лидеры, 
новые лица. Позже председателем стал 
Олег Новиков. В 2010 году мы выста-
вили своего кандидата в президенты 
– Юрия Глушакова, бывшего депута-
та Гомельского горсовета, а потом 
убедили его снять свою кандидатуру. 
Журналисты тогда написали, что мы 
самая честная партия.

– Вы тогда не собрали подписи, 
верно?

– Собрали около 17.000. Тогда 
люди сплотились, в партию пришла 
нынешний председатель Анастасия 
Дорофеева, я. Мы начали зани-
маться партийным строительством, 
налаживать контакты с европейски-
ми «зелеными». Сегодня нас при-
знает международное сообщество.

– Но в Беларуси влияние «зеле-
ных» слабое…

– Я это понимаю. 
На выборах в 2015 году от нас шел 

кандидат Юрий Шульган. Он произ-
вел не очень хорошее впечатление 
на представителей негосударствен-
ных общественных объединений. 
Но наша кампания изначально была 
направлена на дискредитацию выбо-
ров, мы хотели показать, что их нет.

Сейчас партия действительно 
«позеленела» – с точки зрения иде-
ологии. Однако мне хотелось бы, 
чтобы мы все-таки меньше были 
вовлечены в какие-то образователь-
ные и общественные проекты. 

– Одна из целей «зеленых» в 
мире – перенос экологического сти-
ля в том числе и на политическую 
сферу. Поясните, что это такое.

– Есть ценности, которые 
мы отстаиваем: экологическая 
мудрость. ненасилие, базовая демо-
кратия. Актуальные для нас темы 
– зеленая экономика, мусор, анти-
ядерная политика. К сожалению, не 
в каждой белорусской партии сегод-
ня есть понимание, какую угрозу 
несет Беларуси АЭС. Некоторые 
стараются по возможности дистан-
цироваться от этой темы.

– Кто именно?
– Например, «Справедливый мир».
– Ваша партия организовала 

пикеты и митинги против строи-
тельства АЭС в Островце. Но речь 
уже идет о датах поставки ядерно-
го топлива…

– Я считаю, что на любом эта-
пе стройку можно остановить. 
Давайте проанализируем информа-
цию, которая прозвучала на послед-
них слушаниях по радиоактивным 
отходам. Вопросов много! Даже 
в проекте нет площадки для вре-
менного хранения радиоактивных 
отходов. Не подписано с Россией 
соглашение об утилизации. Не ясно, 
куда продавать энергию. Сейчас 
люди смотрят нашумевший сериал 
«Чернобыль» и меняют свои взгля-
ды на Островецкую АЭС.

И я уверен: когда демократы 
придут к власти, то станцию точно 
будут останавливать.

– Насмешили: когда это еще будет!
– Ну, если еще два месяца такая 

жара продержится, «зеленые» точно 
придут к власти. (Смеется.)

«Климат не может ждать!»
– Вы говорили, что оппозиции 

давно надо поменять предвыбор-
ную риторику: «Старая дискуссия 
о едином кандидате уже не привле-
кает людей, нужно искать какие-
то новые фишки». Чем планируете 
завоевать внимание публики?

– Мы запускаем кампанию 
«Климат не может ждать!». 

– Даже не знаю, что сказать…
– Смотрите: в Германии «Зеленые» 

– вторая по влиятельности партия, 
обгоняет даже социал-демократов. В 
Швеции «зеленые» набирают много 
голосов и попадают в парламент. И 
во всех странах они во время избира-
тельной кампании говорят о климате. 
Климатические изменения очень вли-
яют на настроение в обществе.

– Они вообще на всё влияют: 
на продажу кондиционеров, на 
самочувствие, на урожай…

– Изменение климата – тема гло-
бального, планетарного масштаба. 
Очень важно не допустить, чтобы 
температура на Земле выросла на 
1,5–2 градуса.

– В одном из последних докладов 
ООН говорится: «Климатические 
изменения угрожают свести на нет 
50 лет прогресса в развитии, здра-
воохранении и в борьбе с нищетой. 
У человечества осталось всего 12 
лет на предотвращение угрозы кли-
матической катастрофы. В про-
тивном случае нас ожидает жара, 
гибель растений и животных, рост 
уровня Мирового океана и парнико-
вый эффект». Но насколько важна 
эта тема для белорусов? 

– Не знаю. Нам самим хотелось 
бы посмотреть. Всех сейчас волнует 
жара…

– Выборы будут осенью, про 
зной к тому времени забудут. А 

если серьезно, мне кажется, не все 
понимают, что может сделать каж-
дый из нас для предотвращения 
климатической катастрофы…

– Автомобильные выхлопы и 
выбросы предприятий – в горо-
де мы всем этим дышим. Бытовые 
отходы – они гниют, вырабатывает-
ся метан, идет выброс в атмосферу, 
меняется озоновый слой. А можно 
разделять мусор, в субботу-воскре-
сенье отказаться от автомобиля…

– Вы отказываетесь?
– Да, часто езжу на метро, авто-

бусах. Иногда это проще, чем искать 
парковку в центре Минска. А сей-
час к тому же меняется автобусный 
парк, общественный транспорт ста-
нет комфортнее.

Мне кажется, важно всем вместе 
не допустить повышения температуры 
на планете. И это нужно делать сейчас. 
Поэтому наша компания так и называ-
ется: «Климат не может ждать».

Тема пластика в океане – об 
этом сейчас говорят все. «Зеленые» 
набирают вес в Европе.

– Почему в Беларуси это не так?
– Какое-то время назад 

Академия наук проводила исследо-
вание, которое показало, что самая 
популярная партия в нашей стра-
не – «Зеленые». Правда, кто они – 
никто толком ответить не мог, не 
говоря уже о том, чтобы назвать 
фамилии лидеров…

Но по своему опыту могу сказать, 
что люди действительно благожела-
тельно относятся к нам, наш бренд 
не является негативным. «Зеленые» за 
чистый океан? Конечно, давайте под-
пишемся за вас…»

– Собственно, а почему бы и 
нет? Ультиматумов власти вы не 
выставляете. В Википедии вооб-
ще написано, что БПЗ – одна из 
немногих партий, определяемых 
как нейтральная по отношению к 
режиму Лукашенко…

– Думаю, в ближайшие годы мы 
точно станем настоящей оппозици-
онной структурой.

«Партия должна 
заниматься политикой»

– Уже определились, сколько кан-
дидатов от вас пойдут в депутаты?

– У нас пока нет согласованно-
го решения, участвовать в выборах 
или нет.

– То есть?
– Я в партии, наверное, един-

ственный человек, который всегда 
считал, что нужно участвовать в 
любой избирательной кампании. Но 

у нас есть те, кто не понимает, зачем 
идти на выборы, если победу все 
равно украдут. Поэтому мы пока и 
не определились…

Когда будет объявлена дата 
выборов – посмотрим. Мне трудно 
прогнозировать, каким будет реше-
ние руководящих органов…

– Многие считают, что именно 
вы руководите партией.

– Анастасия Дорофеева, может, 
чуть менее публична. И журналисты 
часто забывают, что я первый заме-
ститель. В конце года у нас съезд…

– Будете баллотироваться?
– Не уверен, что буду рваться в 

руководящие органы. Мне хочется 
быть лидером именно политической 
партии, чтобы от меня действитель-
но что-то зависело. Это мечта. 

Что касается выборов, то редко 
кто на съездах политических пар-
тий вникает в речи кандидатов. Как 
правило, многое решается заранее, 
кулуарно. Я не сторонник такого 
прихода к власти. Я за дебаты меж-
ду лидерами, за конкретную про-
грамму развития. 

Нашу партию нужно раскручи-
вать, поднимать на более высокую 
ступень узнаваемости. Нужно раз-
вивать региональные структуры. 
Заниматься политикой. Добиваться, 
чтобы появилось больше «зеленых» 
политиков – именно политиков, а 
не общественных активистов. Надо, 
чтобы люди четко понимали, за что 
выступают «Зеленые».

Выберет ли такую стратегию 
большинство членов нашей партии 
– по сути, не столь важно. Я считаю, 
у каждого политика свое время.

– Ваше время пришло?
– Я уже много чего знаю, есть к 

чему стремиться!
Наверное, еще нужен какой-то 

личный успех. Успеть сделать что-то 
значительное до того, как стать боль-
шим политиком. Например, постро-
ить мусороперерабатывающий завод.

«Деньги не всё решают…»
– А как вас вообще занесло 

в политику, в оппозицию? У вас 
могла быть отличная спортивная 
карьера. И на госслужбе достигли 
бы высот…

– Не очень простая история…
Я был в сборной Беларуси по 

академической гребле. Мы гото-
вились к чемпионату мира, у меня 
был напарник. Нужно было сдавать 
экзамены, я стал уделять время уче-
бе. Напарник обиделся – страдали 
результаты. Он пересел к новому 
партнеру. Они выиграли несколь-

ко соревнований подряд. Это было 
удивительно! А мне до победы не 
хватило полторы секунды…

У меня с тех пор правило: как бы 
ни было трудно, начатое дело нужно 
довести до конца, не сдаваться на 
полпути.

Я поступил в институт, в 19 лет 
женился. Супруга была капитаном 
сборной Беларуси по волейболу. У нас 
родилась дочка. Через три месяца после 
родов жена вернулась в сборную, нача-
ла тренироваться, ей предложили кон-
тракт во Франции. Она уехала.

– А дочь?
– На два года осталась со мной. 

Это было сложное время: бизнес, мно-
го разъездов. И ребенок на руках…

– Няня, бабушка?
– Бабушка, конечно, помогала, 

но в садик мы пошли рано.
Через два года жена захотела 

остаться во Франции. Я был против. 
Я тогда много зарабатывал, был 

одним из самых успешных пред-
принимателей Фрунзенского района 
Минска, с самым большим доходом. 
Начало 1990-х годов, расцвет биз-
неса, не было особой конкуренции. 
А жена сказала, что хочет жить в 
Европе. Я настаивал, что Беларусь – 
это центр Европы…

– Сейчас не жалеете?
– Наверное, если бы тогда был 

чуть умнее… Не знаю…
– Вы расстались?
– Развод дался мне тяжело. 

Жена не выставляла претензий по 
алиментам. Оставил семье квартиру 
– мы строили кооператив.

– А ребенок?
– Первое время не хотел подпи-

сывать разрешение на выезд дочери. 
Мы ругались, помню, в ссоре жена 
разорвала мне рубашку и выбро-
сила вещи в окно. Ушел из дома с 
голым торсом…

Вся семья непросто пережива-
ла ту ситуацию. Бабушка убеждала 
меня, что ребенок должен жить с 
матерью. Я и сам понимал, что в 
Европе возможностей больше...

Сейчас дочери 24 года, она про-
ходит практику в Интерполе, год 
жила в Америке, получила отлич-
ное образование, будет работать в 
Париже. Мы постоянно общаемся.

Пару лет назад произошел важ-
ный для меня момент. Французский 
отец предложил оставить дочери 
свою недвижимость, если напишу 
отказ от родительских прав. Для 
меня эта ситуация была большим 
стрессом. Я сказал, что не напишу, 
и дочка поддержала меня. Но теперь 
точно знаю, что деньги не всё реша-

ют. Позиция дочери стала для меня 
хорошим стимулом, поддержкой.

– А как вы пережили развод? 
Алкоголь, романы, работа?

– Лет до 30 я действительно 
хорошо погулял. А потом с головой 
ушел в работу. Пытался восстано-
вить семью – не вышло. У меня 
были романы, знакомства, но ниче-
го серьезного не случилось.

Меня спас бизнес. У меня были 
проекты с некоторыми директорами 
предприятий еще старой советской 
школы. Они научили меня многим 
нюансам управления коллективом, 
контролю над сверхэмоциями. Я 
не ушел в алкоголь, а понял, что 
стрессы нужно снимать через спорт, 
физические нагрузки. Я и сейчас не 
злоупотребляю спиртным. На сле-
дующий день обычно сильно болит 
голова, и я не хочу переживать это 
чувство (улыбается).

Я всегда много читал. И не пони-
мал, почему белорусская оппозиция 
не может добиться каких-то кон-
кретных результатов в своей дея-
тельности. Мне казалось, вот сейчас 
приду – и у меня все получится.

– Наверное, так думают и те, 
кто идет в министры. А потом ста-
новятся жертвами беспощадной 
системы…

– Я собрал 1000 подписей и 
пошел в депутаты. Меня не заре-
гистрировали. Но я пришел в 
Белорусскую экологическую партию 
«Зеленые», которую потом через 
два года закрыли. И я предложил 
объединить две оставшиеся партии 
«зеленых».

Сейчас у меня есть две цели: 
хочу баллотироваться в прези-
денты и стать председателем пар-
тии. Многое, конечно, упирается в 
финансы.

– Вы обеспеченный человек – это 
видно по декларациям о доходах.

– На протяжении лет пяти, а то 
и больше, мой стабильный годовой 
доход составлял около 100 тысяч 
долларов.

– Вы покупали недвижимость, 
банки, яхты?

– Нет, вкладывал средства в 
развитие бизнеса. Я не занимаюсь 
накоплениями. Считаю, что деньги 
должны работать. Живу нормально, 
к роскоши и новым машинам не 
стремлюсь. Практикую рациональ-
ное потребление. Единственное, 
люблю бывать в кафе.

– Наверное, уже могли владеть 
собственным рестораном…

– У меня есть кое-какие задумки…
В последние годы мой бизнес 

немного остановился в развитии. 
Очень жду изменений в законода-
тельстве, которое даст толчок раз-
витию мусорного бизнеса. Закон 
вот-вот должен выйти. Он позволит 
выйти на совершенно новый уровень 
развития, мы сможем делать проекты 
глобального масштаба, контролиро-
вать 20–30 процентов вывоза мусора, 
привлекать инвестиции…

– В Минске скоро построят 
мусоросжигательный завод. Для вас 
это хорошая новость или плохая?

– Плохая. Есть в этом проекте 
как экологические, так и экономи-
ческие нюансы.

В столице образуется миллион 
триста тонн отходов в год. Ожидается, 
что завод будет сжигать 500 тысяч 
тонн мусора в год. Как видите, это 
не очень большие объемы. Можно 
построить два сортировочных завода 
за меньшие деньги и переработать то 
же количество отходов.

Сжигание мусора опасно для 
здоровья людей. Мы не можем 
контролировать, что выбрасывают 
в мусорный контейнер. Там могут 

быть и градусники, и другие опас-
ные отходы. Все это сожгут, а вред-
ные вещества осядут на город. И мы 
будем ими дышать.

– Лет 10 назад вы рассказы-
вали, что заказали за границей 
суперсовременный мусоровоз, но 
возникли проблемы с растамож-
кой. Купили за 10 тысяч евро, а за 
ввоз стоил в три раза дороже. И он 
больше месяца простоял на грани-
це. Чем закончилась история?

– Заплатили 38 тысяч евро. Мне 
вначале сказали, что растаможка обой-
дется в 38 тысяч. Я и представить не 
мог, что речь не о белорусских рублях!

«Вместо личной жизни – 
общественная…»

– Политика не мешает вашему 
бизнесу?

– Когда веду переговоры с чинов-
никами либо бизнесменами, всегда 
открыто говорю о своей граждан-
ской позиции, о должности в партии. 
Делаю это для того, чтобы не возни-
кало недоразумений. В бизнесе важ-
но, что ты предлагаешь. А остальное 
– принимайте меня таким, какой есть. 
Я ничего не скрываю.

Не хочу, чтобы произошло 
сращивание бизнеса с политикой. 
Пытаюсь четко контролировать 
этот момент. Не хочу, чтобы гово-
рили, что я купил партию.

– Сегодня многие политики жалу-
ются на пустой кошелек. Удивила та 
же ОГП, всегда считавшаяся такой 
буржуазной партией. Но и она сегод-
ня с протянутой рукой…

– Читал, что за три дня они 
собрали чуть больше 400 рублей…

Я не считаю, что бизнес должен 
финансировать политические пар-
тии. Иначе можем получить ситуа-
цию, как в Украине, где все продает-
ся и покупается…

Почему сейчас бизнес не 
финансирует политические пар-
тии? Потому что они не в состо-
янии решить никакую проблему. 
Чиновники же могут лоббировать 
тендеры, законы, соответственно, 
бизнес платит чиновникам. А зачем 
платить оппозиционным полити-
ческим партиям, которые не име-
ют доступа к принятию решений? 
Поэтому единственно верное реше-
ние – госфинансирование партий. 

– У вас есть замечания по пово-
ду правок в Избирательный кодекс, 
которые внесла Канопацкая?

– Предлагается сделать все мак-
симально просто и прозрачно. И 
как-то подозрительно быстро зако-
нопроект запустили в работу… О 
некоторых других нюансах, а также 
о том, почему этот законопроект 
был внесен так поздно, я предпочел 
бы публично не говорить.

– А как вы вообще оцениваете 
работу двух оппозиционных депу-
татов в Палате представителей?

– Это определенный опыт. Для 
всех. И большой вопрос: брать или 
не брать депутатский мандат.

– Во время прошлой парламент-
ской кампании вы заявили, что если 
победите в округе, то откажетесь 
от мандата. А раньше говорили: 
«Место депутата всегда рассма-
тривал как возможность что-то 
изменить, у депутатов больше 
рычагов для решений вопросов…»

– Сейчас я отказался бы от манда-
та. Наверное, вошел бы в историю… 

– Вы выступаете за мирный 
уличный протест. Но многие отме-
чают, что теперь народ не очень 
легкий на подъем…

– Без протеста не будет победы. 
Я не призываю брать в руки оружие, 
но считаю, что протест должен быть 
долгосрочным. Мне кажется, люди 
выйдут на улицу, когда будут увере-
ны, что смогут добиться своего.

– Однажды на вопрос, не бои-
тесь ли, что бизнес в один момент 
может рухнуть, вы ответили: 
«Нет. У меня есть шенгенская 
виза, и я могу начать дело в любой 
другой стране». Сколько раз за 
последние годы вам хотелось упа-
ковать чемодан?

– Каждый раз после президент-
ских выборов.

Если бы был просто бизнесме-
ном, давно уехал бы. Но я еще и 
политик. Хочу увидеть Беларусь 
совершенно другой страной. 
Надеюсь, доживу до тех времен, ког-
да у нас будет второй президент.

– Дмитрий Леонидович, а что 
у вас сейчас с личной жизнью? Вы 
женаты?

– Нет. Когда хорошо в личной 
жизни – страдает бизнес. И наобо-
рот. (Улыбается.)

Но знаете, я даже привык к 
холостяцкой жизни! Много свобод-
ного времени…

– А мама не спрашивает: 
«Дима, ну когда ты женишься?»?

– Раньше часто об этом говорила…
Мои родители читают 

«Народную Волю» – я им регулярно 
выписываю, они в курсе всех ново-
стей. Мама знает, что вместо личной 
жизни у меня общественная…

Дмитрий Кучук. 45 лет.
Родился в Минске. Окончил Минское училище олим-

пийского резерва, Белорусский политехнический инсти-
тут по специальности «инженер-экономист».

Участник юношеских сборных СССР и БССР по ака-
демической гребле.

Работал в Минске слесарем на заводе отопитель-
ного оборудования, мастером на инструментальном 
заводе им.Гастелло.

С 1993-го – индивидуальный предприниматель.
С 2007-го – директор компании «Мусоросортировочная 

станция Западная». С 2013-го – владелец и генеральный 
директор ОАО «МС Западная». 

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛА

С «Погоней» в сердце.
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П О Ш Т А

КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Калі пчаляраць трутні, 
дык будзе мёд атрутны
19-гадовы юнак з Оршы падбухторыў 
свайго старэйшага сябра на «пчаліны 
бізнес». Каб распачаць справу, яны 
скралі пяць вуллёў. А калі збіраліся 
сцібрыць яшчэ тры, міліцыянеры 
схапілі іх за руку.
У моладзі сягоння ў модзе
Займець «бабло» нашармака…
Разжыцца на пчаліным мёдзе –
Ідэя ўзнікла ў юнака.
Разлічваў грэбці мёд лапатай,
Лапатай грэбці і рублі.
Аднак ахвяраваць зарплатай
І за яе купляць вуллі,
Раі пчаліныя і рамкі
Жадання не было ані.
Як кажуць, ён адразу ў дамкі
Хацеў патрапіць у гульні.
А як займець такое шчасце,
За хвост схапіць яго няўзнак?
«Усё, што трэба, можна ўкрасці», –
Прыйшоў да вываду юнак.
Каб пачувацца болей храбра,
Зладзеяваты беларус
Даўно праверанага сябра
Рашыў узяць сабе ў хаўрус.
Аднак бываюць і няўдачы…
Міліцыя – як з-пад зямлі,
Калі яны з чужое дачы
Вуллі на спінах валаклі.
Шукаць ім трэба адваката –
Узнік, як кажуць, гемарой…
А болей злой была б расплата,
Каб пакусаў пчаліны рой.

* * *
Салодкі мёд, але атрутны,
Калі ён з прысмакам крамолы.
Яны хацелі жыць як трутні,
А трэба рупіцца як пчолы…

І нарэшце кожны з нас 
можа сесці на ўнітаз 
Праз 13 гадоў пасля адкрыцця 
Нацыянальнай бібліятэкі ў туа-
летах установы нарэшце з’явіліся 
ўнітазы. Пра гэта паведаміў «Нашай 
Ніве» загадчык гаспадарчай часткі 
бібліятэкі Леанід Крыўцоў. Ён жа 
абрадаваў навінай, што з’явіцца і туа-
летная папера (раней яна была толькі 
каля рукамыйнікаў). 

Давайце згодзімся, панове,
Тым больш што гэта не сакрэт:
Любой саліднай установе
Мець неабходна туалет.
Канешне, і бібліятэка
Не засталася ў старане,
Бо то ж бяда для чалавека,
Як «бунтаваць» жывот пачне…
Відаць, сарцір рабілі шэльмы
Ці ў іх паехалі глузды,
І бедавалі людзі вельмі,
Візіт наносячы туды.
Як быццам у «шпакоўнях» дзесьці,
Што за хлявамі і ля дач,
Там нават на ўнітаз прысесці,
Прабачце мне, не мог чытач.
Не дасць, магчыма, хтосьці веры
Ці скажа мне, што я – трапло,
Ды й туалетнае паперы
У прыбіральнях не было!
Якім ні быў бы самавітым,
Але цягнулася рука,
Каб з кнігі перад тым «візітам»
Старонку вырваць спадцішка.
Бібліятэка несла страты,
Бо шмат было сапсутых кніг.
Хоць чытачы і вінаваты,
Ды апраўдаць магчыма іх.
Цяпер – інакш! Ва ўсякім разе
Бібліятэкі слыннай госць
Прысесці можа на ўнітазе,
І для яго папера ёсць.
Мяне парадавала гэта!
Скажу станоўчых змен наконт:
Цяпер наведнік туалета
Больш не псавацьме кніжны фонд…

Галоўнае, што без канвою
Падслухаў дыялог тыповы – 
Сышліся бізнесоўцаў двое: 
– Якія людзі без аховы!
– Галоўнае, што без канвою…

Як выправіць почырк 
Калі хочам мы, каб дактары
Не пісалі «леваю нагою»,
Мусіць, не патрэбна нам, сябры,
Ім дарыць спіртовыя напоі…

Спатыкнулася
Путана неяк сярод ночы
Так спатыкнулася няўдала
І твар паквэцала, што тройчы
Сваю прафесію назвала…

Мова без мату
Пра мовы думак ёсць багата.
Мне ж даспадобы акурат,
Што мова руская без мату
Ператвараецца ў даклад…

Пакуль не злавілі…
– У вашы гады, маладзёны, 
Мяне не адольвала стома,
Хаця разгружаў я вагоны!
Пакуль не злавілі, вядома…

На вайне 
Ваяваў з дэпрэсіяй. Сябры
Памагалі мне і «змей зялёны»:
Страціў «змей» свае галовы тры,
А сябры падносілі «патроны»…

Не маеш рацыі,  
спадар Казлоўскі…

РЭЗАНАНС

Предложение о зачете срока службы в Вооруженных силах в страховой 
пенсионный стаж поддержано большинством государственных органов,  

сообщили в Министерстве обороны Беларуси
По данным министерства, отдельные ведомства еще не согла-

совали данную норму, но Минобороны собирается продвинуть 
это предложение, чтобы повысить социальный статус солдата.

Кроме зачета срока службы в страховой пенсионный стаж 
Минобороны называет и некоторые другие преференции для 

солдат, отслуживших срочную военную службу или службу в 
резерве.

Если проблема решится положительно, то герой карикатуры 
Ирины Пустоваловой с удовольствием сменит косу на автомат.

Рисунок Ирины ПУСТОВАЛОВОЙ.

УЛЫБКА ХУДОЖНИКА

Пожалейте мужчин…

ИЗ ПИСЬМА

На страницах «Народной Воли» уже 
несколько раз поднимался вопрос о том, 
что нужно вернуться к старому пенсион-
ному возрасту для мужчин. Выходили они 
на заслуженный отдых в 60 лет – пусть так 
будет и дальше. Из-за многих причин, в 
том числе последствий чернобыльской ката-
строфы, далеко не все мужчины доживают у 

нас даже до этого возраста.
И вообще, почему бы белорусским вла-

стям не перенять опыт той же Турции. Там, 
начиная, кажется, с 50 лет, каждый гражда-
нин сам вправе решать, когда ему уходить 
на пенсию.

Х.Ц.ЛИШТВАН.
г.Буда-Кошелево.

У «Народнай Волі» 
за 18 чэрвеня Казімір 
Казлоўскі з Гомеля 
папракае  б ацькоў 
Ялінкі Салаўёвай тым, 
што яны, маўляў, не 
знайшлі дзяцей, каб дач-
ка не адна вучылася ў 
беларускамоўным класе. 
Што ж, крытыкаваць мож-
на, але ці можа сам спа-
дар Казлоўскі пахваліцца 
сваёй актыўнасцю? Ці 
многа ў Гомелі створана 
беларускамоўных класаў? 
Калі не памыляюся, з 
гэтым у яго горадзе такса-
ма вялікая праблема.

Наконт сітуацыі з 
Ялінкай скажу так. Ялінка 
нікога не перамагала, яна 
проста вучылася, вучы-
лася старанна, ды і як 
інакш можна разумна-
му дзіцяці, калі ты сам-
насам з настаўнікам? 
Перамаглі, лічу, яе бацькі, 
якія дамагліся для дачкі 

выключных адукацыйных 
варункаў. Папракаць іх, 
у прынцыпе, ёсць за што, 
але зусім не за тое, за што 
папракае Казлоўскі.

А эківок у бок 
магілёўскіх тэбээмаўцаў 
(«Яны што, не маглі пад-
ключыцца і разам выра-
шыць праблему?»), на мой 
погляд, зусім недарэчны. 
Магілёўская гарадская 
арганізацыя ТБМ – адна 
з найбольш актыўных у 
краіне, дзякуючы найперш 
няўрымслівасці яе лідара 
Алега Дзьячкова. І толькі 
з падтрымкай ТБМ Ялінка 
атрымала права і магчы-
масць вучыцца на роднай 
мове. Мог бы доўга распа-
вядаць, што робіць гэты 
чалавек і яго паплечнікі 
дз еля пашыр эння 
ўжытку роднай мовы ў 
нашым горадзе. Скажу 
толькі, што ў Магілёве 
праводзіцца самы масавы 

ў краіне чын агульнана-
цыянальнай дыктоўкі да 
Міжнароднага дня роднай 
мовы: пісаць яе ў Белую 
залу абласнога Палаца 
культуры збіраюцца па 
120–150 магілёўцаў рознага 
ўзросту, рознай адукацыі, 
розных прафесій. 

А ў дадатак паведам-
лю, што ў той жа школе 
№1 працягваюць адкры-
вацца беларускія класы 
(ужо не з адным вучнем). 
Падключылася да гэтай 
працы і школа №34, дзе 
ўжо маецца некалькі 
беларускіх класаў. І 
беларускамоўны дзіцячы 
садок у Магілёве ёсць. Ці 
можа пахваліцца гэтым 
Гомель ці гомельская 
арганізацыя ТБМ? Дый 
ці ёсць там яна? А калі 
ёсць, ці з’яўляецца спадар 
Казімір яе сябрам?

Канешне, пускаць 
слёзы ў замілаванні 

Магілёвам не трэба. 
Справа ідзе, але ідзе 
няпроста, натужліва, 
марудна. Гарадскія ўлады 
нібыта не супраць, але 
дапамога ад іх мізэрная. 
Нават пусціць адмысло-
вы аўтобус (два рэйсы ў 
дзень), які падвозіў бы ў 
названыя школы дзяцей 
з далёкіх раёнаў горада, 
– праблема непераадоль-
ная. І такіх нявырашаных 
пытанняў процьма.

Мы, магіляўчане, не 
скардзімся Казлоўскаму. 
Паступова вырашаем 
праблемы. А яму вар-
та азірнуцца на сітуацыю 
ў Гомелі. І не бурчаць 
пра чужыя перамогі-
неперамогі.

Міхась БУЛАВАЦКІ, 
старшыня Магілёўскай 

абласной арганізацыі 
«Таварыства 

беларускай мовы».
Магілёў.

НАБАЛЕЛА! ПОГЛЯД

Гісторыя,  
якую Беларусь 

губляе
У мінулую нядзелю ў суседняй Польшчы святкавалі 

450-годдзе падпісання Люблінскай уніі – саюза паміж 
Каронай Польскай і Вялікім Княствам Літоўскім. 

Асноўныя ўрачыстасці ладзіліся на месцы гістарычнай 
падзеі – у польскім горадзе Любліне. 

Папяровы пінг-понг
Чула я краем вуха, быццам у нас 

пачынаецца дэбюракратызацыя 
чыноўніцкага апарату. Дзіва дзіўнае! Хто 
калі пра гэта гаварыў з экрана, пісаў у 
дзяржаўнай прэсе, біў у званы? І тут 
раптам спахапіліся, што гэты самы апа-
рат не зусім дасканалы і трэба нешта 
рабіць, каб яго палепшыць.

Я нават ведаю, адкуль ногі растуць: 
Адміністрацыя прэзідэнта завалена 
скаргамі на ўсе ніжэйшыя інстанцыі. 
Ужо ж тут, думаюць людзі, знойдзем 
праўду і справядлівасць. І якое жорсткае 
расчараванне: адфутбольваюць і адсюль 
– акурат да тых, на каго пісалі «цяле-
гу». Справы не вырашаюцца, беззаконні 
чыняцца, на ўсе звароты адсылаюцца 
ад мясцовага кіраўніцтва бяздушныя 
адпіскі.

Што такое чыноўніцкі пінг-понг, я 
зведала на ўласным вопыце. На нашай 
вуліцы Міхася Лынькова памянялі 
назву прыпанку. На шыльдзе напісана 
«Міхалянка» (былое ўрочышча), а дык-
тар у аўтобусе аб’яўляў: «Наступны 
прыпынак – Міхаленка». Два гады 
спатрэбілася, каб паправіць дыктарскі 
тэкст. Два гады тэлефонных і пісьмовых 
зваротаў і размоў у кабінетах. Пытанне 
па сутнасці дробнае, але прынцыповае. 
Па-першае, існуе Закон аб геаграфічных 
найменнях, які вымагае правільнага 
напісання і, натуральна, вымаўлення 
тапоніма. Па-другое, навошта  ствараць 
у пасажыраў кагнітыўны дысананс – каб 
яны чыталі адно, а чулі другое? 

Валакіта адбывалася так: ты тэле-
фануеш на «гарачую лінію» – нічога 
не мяняецца. Ты звяртаешся ў 
«Мінсктранс» – і табе аддзел перавозак 

паведамляе, што ў аўтобусе №69 дад-
зены прыпынак  агучаны «карэктна». 
Перавозчыкі ўвогуле  павінны займацца 
непасрэднай справай, а не фанетычнымі 
тонкасцямі, скажаце вы, і я вас цал-
кам разумею. Хай бы апраўдваўся аддзел 
рэкламы, які замаўляе агучванне нейкай 
прыватнай фірме. 

Тады я вырашыла абысці 
транспартнікаў і звярнулася ў менш вядо-
мыя  «Мінскія транспарт і сувязь». Уся 
гарадская сетка, усе здвоеныя рэйсы роз-
ных маршрутаў, папулярныя ў Мінску (па 
прынцыпе «мы з Тамарай ходзім парай»), 
на сумленні гэтай установы. «Мінсксувязь» 
утульна ўладкавалася за спінай у 
транспартнікаў, падпарадкоўваецца гора-
ду, то бок сталічнаму выканкаму, і адчувае 
сябе важнай птушкай.

Мяне намеснік кіраўніка выслухаў 
–  і толькі. Выніку не было, дарма ногі 
біла. Пішу зварот на адрас выканкама 
(трэба ж неяк дабіцца толку). І што ж? 
Першы  ліст канцылярыя адпраўляе ў 
«Мінсктранс», а другі – няцяжка зда-
гадацца –  у «Мінсксувязь». Тыя, як 
згаварыўшыся, зноў адказалі, што ўсё 
агучана правільна і «карэктна». Кола 
замкнулася. Але якіясь шэсцерні ўсё 
ж зрушыліся і зарыпелі, бо ў кан-
цы мінулага года шматпакутную 
«Міхалянку» ўрэшце пераагучылі «ў 
правільнай рэдакцыі». Не прызнаўшы 
пры гэтым заслужанай крытыкі. На 
жаль, зрабілі не ўсё: рукі не дайшлі 
да прыпынку «Сквер Палянка», які 
аб’яўляецца як «Паленка». 

Пра зачараваны папяровы круг часта 
пішуць чытачы «Народнай Волі». І вось 
што я пачала разумець. Там, дзе ва ўпор 

не хочуць бачыць і вырашаць праблему, 
у некага рыльца ў пушку: мае месца або 
грашовая махінацыя, або службовы пад-
лог, або яшчэ якія трасца з халераю. Ну 
і кругавая парука, само сабой. Начальнік 
аддзела па рабоце са зваротамі грама-
дзян Т.Селівончык  ведае сваю справу: 
грудзьмі стаіць на абароне сталічнага 
чынавенства.

І тут маё цярпенне лопнула: ды 
што я ўсё звароты кляпаю? Пашлю я 
лепей электронную скаргу на імя само-
га мэра. З патаемнай надзеяй, што ён 
прыструніць сваё былое і добра вядомае  
ведамства. 

Адказ з той самай канцылярыі 
прыйшоў назаўтра. Усхваляваны жано-
чы голас паведаміў, што маё пытанне 
не ўваходзіць у кампетэнцыю мінскай 
гарадской жыллёвай гаспадаркі, і мне 
неабходна звяртацца ў «Мінсктранс».  
Як той разгублены Саўка, я толькі 
патыліцу пачухала. Пры чым тут ЖКГ?! 
Хіба я звярталася ў ЖКГ? Ці гэта  хітры 
прыём, як выратаваць начальніка ад 
неабходнасці рэагавання? 

Так паводзяць сябе постсавецкія 
бюракраты, здольныя заблытаць 
самае простае пытанне і  ствараць 
сабе ворагаў на пустым месцы. Так 
дыскрэдытуюцца дзяржаўная органы. 
Дык, можа, дастаткова, каб запрацаваў 
Закон «Аб зваротах грамадзян і 
юрыдычных асоб»? Парачка судоў 
над злоснымі яго парушальнікамі 
паправілі б сітуацыю. Але тады пер-
шай пойдзе пад суд сама прэзідэнцкая 
адміністрацыя, якая падае прыклад, як 
гэты закон ігнараваць.

Галіна КАРЖАНЕЎСКАЯ.

Мне як этнічнаму ліцвіну-
беларусу было досыць крыўдна і 
балюча чытаць паведамленне, што 
галоўным прадстаўніком ВКЛ на 
святкаванні стала сучасная Літва. У 
Люблін прыехаў спікер літоўскага 
Сейма Віктарас Пранкеціс. Адбылося 
таксама пасяджэнне Парламенцкай 
асамблеі Польшчы і Літвы.

Беларускі бок на гэтых 
урачыстасцях выглядаў пятым колам 
у возе. Як вынікае з інфармацыі 
сайта Палаты прадстаўнікоў, у 
Любліне на святкаванні гістарычнай 
падзеі прысутнічаў дэпутат ад 
Бярозаўскай выбарчай акругі №9 
Леанід Качына, у мінулым – галоўны 
інжынер ААТ «Бярозаўскі сыраробчы 
камбінат». Ён – член Пастаяннай 
камісіі па эканамічнай палітыцы 
і кіраўнік так званай працоўнай 
групы Нацыянальнага сходу па 
супрацоўніцтве з парламентам 
Польшчы.

На ўрачыстым пасяджэнні Леанід 
Качына выступіў з 6-хвіліннай 
прамовай. Гаварыў па-руску, 
пераказваючы агульнавядомыя факты: 
1 ліпеня 1569 года пасля падпісання 
Люблінскай уніі дзве краіны – 
Вялікае Княства Літоўскае і Польшча 
– аб’ядналіся ў адну федэратыўную 
Рэч Паспалітую. Паводле слоў 
дэпутата, гэтая «гістарычная мадэль» 
стала ўзорам вырашэння праблем 
ва Усходняй Еўропе, паспрыяла 
партнёрству і стабільнасці. Падзея 
вартая вывучэння акадэмічнымі 
коламі і палітыкамі. 

Пасланец Палаты прадстаўнікоў, 
аднак, ні словам не абмовіўся аб тым, 
што ВКЛ перадусім – сярэднявечная 
беларуская дзяржава, а не сучасная 
Літва.

Старажытная Літва была 
гістарычнай вобласцю Беларусі, 
што пераканаўча даказаў выдатны 
гісторык і пісьменнік Мікола 
Ермаловіч у сваёй кнізе: «Беларуская 
дзяржава Вялікае Княства Літоўскае». 
І месцілася Cтаражытная Літва 
на захадзе ад Менска. Межы яе 
пачыналіся ад правябярэжжа ракі Уса 
каля Негарэлага, на поўдні агібаліся 
Шчарай-ракою ўключна са Слонімам 
і цягнуліся на поўнач паўз Наваградак 
да паселішча Палачаны, што пад 
Маладзечна. Тут па нёманскай 
Бярэзіне яна межавала з Полацкім 
княствам.

Назву «Літва» даследчыкі 
звязваюць з коранем «лі» ў нашым 
дзеяслове «ліць», у цяперашнім 
літоўскім назоўніку «ліетус» – 
дождж. Словам, ліцвіны – гэта 
жыхары Літвы, то бок вільготнай 
мясцовасці. Пацвярджэннем гэтаму 

з’яўляюцца адпаведныя тапонімы, 
якія да сённяшняга дня захаваліся 
ў Стаўбцоўскім, Уздзенскім, 
Слонімскім, Маладзечанскім раёнах. 
У маім родным Ляхавіцкім раёне, 
што на Брэстчыне, ёсць вёскі Літва і 
Літоўка.

Падавалася, што 450-годдзе 
Люблінскай уніі – добрая нагода 
заявіць пра глыбокія карані 
беларускай дзяржаўнасці, якія выразна 
акрэсліліся ўжо ў сярэдзіне ХIII 
стагоддзя. У той час ліцвінскі князь 
Міндоўг, перайшоўшы на службу ў 
Новагародскую зямлю, падначаліў 
сабе і Старажытную Літву ў Верхнім 
Панямонні. За Міндоўгам Гедымін 
і Альгерд пашырылі беларускія 
тэрыторыі за кошт Аўкштайціі і 
Жамойціі, а таксама ўкраінскіх зямель 
на Валыні, Падоллі, Кіеўшчыне, якія 
мелі назву рускіх. Не кажу ўжо пра 
сабраныя ў адно цэлае беларускія 
княствы – Полацкае, Менскае, Турава-
Пінскае.

Усходняя мяжа ВКЛ праходзіла па 
рацэ Угры каля цяперашняй расійскай 
Калугі. Адсюль і поўная назва – 
Вялікае Княства Літоўскае, Рускае і 
Жамойцкае.

На мой погляд, 30 чэрвеня 
ў Любліне мелася б ладзіцца 
трохбаковая Парламенцкая асамблея. 
І беларускія парламентарыі мусілі 
іграць тут адпаведную скрыпку. 
Ёсць жа ў дэпутацкім асяродку 
і гісторыкі, прыкладам, Ігар 
Марзалюк, які параўнальна нядаўна 
стаў яшчэ і членам-карэспандэнтам 
НАН Беларусі. Два месяцы таму ён 
урачыста пераразаў чырвоную стужку 
каля ўсталяваных парэнчаў на спуску 
ў гарадскім парку Магілёва, а зараз 
не заўважыў такую гістарычную дату, 
як 450-годдзе падпісання Люблінскай 
уніі.

Забывацца на тысячагадовую 
гісторыю станаўлення беларускай 
дзяржаўнасці нам ніяк не выпадае. 
Бо акурат праз яе і адбываецца 
ўмацаванне нацыянальнай 
ідэнтычнасці, а заадно і ўсведамленне 
сваёй незалежнасці і суверэнітэту.

На падпісанне Люблінскай уніі 
паслы ВКЛ пайшлі не ад добрага 
жыцця. Ішла цяжкая Лівонская 
вайна. Пасля рэгулярных нападаў на 
землі ВКЛ войскі маскоўскага цара 
Івана Жахлівага авалодалі Полацкам. 
Для барацьбы з Масковіяй былі 
патрэбны вялікія сілы. Нездарма 
ж Мікалай Радзівіл Руды сказаў 
на Люблінскім сойме: «На нашым 
хрыбце быў непрыяцель, калі мы 
ад’язджалі сюды».

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ.
Гомель.

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, в 
Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo
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ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬНРАВЫ

БОЛЬШАЯ ПОЛИТИКА

Знаменитый тенор Павел Петров приезжает в Минск, 
чтобы спеть один спектакль в Большом театре 

АРТ-ЖИЗНЬ

Настоящие певческие карьеры 
– это всегда вертикальный взлет. 
Тенора Павла Петрова еще сту-
дентом второго курса Академии 
музыки пригласили работать в 
штат Большого театра. Он испол-
нял Ленского в «Евгении Онегине», 
Альфреда в «Травиате», Лыкова в 
«Царской невесте». Другой бы удов-
летворился и посапывал в шапку, 
ожидая новых ролей. Но Петров 
через несколько лет уехал стажи-
роваться в студию Цюрихского 
оперного театра (Швейцария). А 
потом мы стали свидетелями того, 
как на белоруса посыпался дождь 
из престижных наград. Сначала 
это было третье место в конкур-
се «Бельведер», а буквально через 
несколько месяцев – первое место 
на знаменитой «Опералии», конкур-
се, который проводит сам Пласидо 
Доминго. И это все  за один 2018 год.

И понеслось! Ангажементы, 
аплодисменты, гастроли. 

Несколько дней назад мы раз-
говаривали с Павлом Петровым по 
мессенджеру. На сцене прославлен-
ного итальянского театра «Арена-
ди-Верона» он пел Альфреда в 
«Травиате». До этого месяц рабо-
тал в Австралии. А живет с семьей 
теперь в австрийском Граце. Там 
же работает в оперном театре. 

– Здание Оперы Грац – это 
такое королевское великолепие...

– Для меня – а я побывал во 
всех театрах Австрии – по красо-
те Опера Грац первая. Ничто не 
может сравниться с ней по богат-
ству интерьера, даже Венская опе-
ра. Поверьте на слово.

– А для артистов гримубор-
ные удобные?

– Я не привередливый. 
Нормальные.

– У оперных певцов спраши-
вают райдер? Что вы обычно 
просите?

– Ничего специально не прошу, 

но в топ-театрах во время репети-
ции приносят на сцену воду. 

– Ваш дом еще надолго оста-
нется в Граце?

– Я не назвал бы это домом, я 
назвал бы это базой. Мы не оста-
немся жить в Граце, это не мой 
город, я люблю побольше – как 
Минск или Вена. Грац прекрасный 
город – для пенсии: пива попить, 
как это любят делать австрийцы. А 
нам скучновато.

– Вы еще будете участвовать в 
международных конкурсах?

– Я люблю конкурсы, там появ-
ляется задор, кураж. Я поездил бы, 
но моя умная жена говорит, что 
нет смысла. И времени уже нет.

– А чем занимается ваша 
супруга?

– Они пианистка, окончила, 
как и я, Белорусскую академию 
музыки. А теперь учится в Вене на 
репетитора, получает второе выс-
шее образование. Все для семьи, 
как говорится – чтобы учить со 
мной партии. Сама захотела, я не 
настаивал. 

– Можно сказать, что вы 
счастливчик: работаете концен-
трированно и результативно.

– Счастливчик – это тот, кто 
ничего не делает, а ему – хоп! – и 
подвернулось. У нас очень много 
«счастливчиков» работает в театре: 
сидят и ждут. Впрочем, возможно, 
у них есть план. А я конкретно 
поработал над своим результатом.

– Что приобрел ваш прекрас-
ный голос за годы работы за гра-
ницей в знаменитых театрах? 

– О голосе судить публике – 5 
июля минчане услышат меня в 
«Богеме». Я надеюсь, что он не стал 
хуже. Театры, в которых я рабо-
таю, – знаменитые площадки, они 
имеют возможность приглашать 
вокалистов топ-уровня. Если ты 
работаешь рядом с ними в спекта-
клях, то не просто присутствуешь, 

но и учишься. Или вот Цюрих. На 
данный момент это театр первого 
уровня, как Метрополитен-опера,  
Ла Скала и Венская опера. Там 
выступают мировые звезды, и, когда 
я был зачислен туда в оперную сту-
дию, к моим услугам были классные 
коучи (педагоги), я получил огром-
ный творческий импульс.

– Вы научились как следует 
заботиться о своем голосе?

– Раньше я об этом не думал, 
был молодой…

– …а теперь в 27 лет старый?
– Ха-ха! Ну да. Был зеленый, 

здоровье отличное, и на все напле-
вать. А теперь, когда спектакли через 
день, приходится рассчитывать свои 

силы. Чтобы петь хорошо, могу день 
и помолчать – это лучшее лекар-
ство для голоса. Тот, кто меня знает, 
не поверит, наверное, потому что 
поболтать я очень люблю. Молчание 
мне тяжело дается. 

– Сложно правильно распре-
делить силы, верно? Опыт нужен.

– Да. В Граце я однажды не 

рассчитал… Но вообще это был 
нонсенс: девять оркестровых репе-
тиций «Лючии ди Ламмермур» 
Доницетти. Такого не бывает. И 
к генеральной репетиции почув-
ствовал, как голос устал, – моло-
дая горячая кровь меня погубила. 
Пришлось на день замолчать. Зато 
премьеру провел хорошо. Хотя 
очень серьезная партия, мне гово-
рили, что петь ее рановато. И прав-
да: я с ней все-таки повременю. 

– В европейских театрах, где 
вы работали, много славянских 
певцов?

– Их много везде. Очень мно-
го. И вообще, куда бы ни при-
ехал, даже в Австралию, и то 
найдется человек, который гово-
рит по-русски. В Сиднее это была 
дирижер. Правда, она была из 
Румынии.

– Павел, сколько вам нужно 
времени, чтобы выучить новую 
партию?

– Зависит от того, на каком язы-
ке. Я люблю учить медленно. Тогда 
и на голову, и на голос музыка 
хорошо ложится. Но теперь време-
ни на это, как правило, нет. Оперу 
Моцарта «Так поступают все жен-
щины» – одну из самых тяжелых 
опер для тенора (и это был, замечу, 
первый мой Моцарт) – я выучил за 
месяц. А параллельно репетировал 
«Лючию ди Ламмермур». 

– Ну вот и усталость голоса…
– Да, чуть не свихнулся. 
– В Италии, где вы сейчас 

работаете на сцене «Арена-ди-
Верона», жуткая жара. Как с ней 
боретесь?

– Кондиционеры не включаем, 
опасно для голоса. Истекаю потом, 
а что делать? Но теперь приеду 
в Минск на месяц, отдохну нако-
нец. И выучу две новые оперы: 
«Риголетто» Верди и «Любовный 
напиток» Доницетти.

Елена МОЛОЧКО.

Без ажиотажного  
интереса

Дважды за последние недели канцлера Германии Ангелу Меркель на глазах у публики  
охватывали приступы неудержимой дрожи.  

Тему подняли некоторые немецкие бульварные газеты, но ажиотажного интереса публики и солидных 
средств массовой информации состояние здоровья канцлера не вызывает.  

Как и других высокопоставленных чиновников.

Шансы Франса Тиммерманса 
возглавить Еврокомиссию выросли

Сбежала из дворца!
Жена правителя Дубая Мохаммеда бин Рашида принцесса Хайя сбежала 

от него, прихватив с собой почти 40 млн долларов. Она скрывается  
в Германии вместе со своими детьми: 11-летней дочерью и семилетним 

сыном, где попросила убежища, подав на развод после прибытия. 

Самочувствие политика в Германии – его личное дело
В отличие, например, от США или 

Франции, где у президентов есть лич-
ные врачи, а результаты их регулярных 
медицинских освидетельствований ста-
новятся предметом публичных дискус-
сий, в Германии здоровье политиков 
считается их личным делом.

И на физическое состояние первых, 
вторых или третьих лиц в государстве 

немцы обращают куда меньше внима-
ния, чем, скажем, в России. Россияне 
постарше наверняка помнят, сколько 
пересудов вызывали слухи о недугах 
советских лидеров.

Так и должно быть в нормальной 
демократической стране, считает извест-
ный немецкий историк Пауль Нольте. 
Политики – тоже люди, напомнил он 

в интервью газете Die Welt и назвал 
странным то обстоятельство, что и в 
условиях демократии физическая не- 
уязвимость порой является элементом 
имиджа политика. Мы же не монар-
хия и не диктатура, пояснил историк, 
республика же это такая форма прав-
ления, при которой правят законы, а 
не люди.

Если канцлер ФРГ заболеет…
У каждого немецкого политика, как 

и у любого другого жителя Германии, 
есть семейный врач. К нему обращаются 
в случае недомогания. Это, как правило, 
обычный терапевт. В случае необходи-
мости он отправляет пациента на кон-
сультацию к специалисту.

В ведомстве же федерального кан-

цлера, рассказали корреспонденту DW 
в его пресс-службе, нет даже своего 
медпункта, в котором бы постоянно 
дежурил врач. Иное дело – зарубежные 
визиты. Будь то федеральный президент 
или канцлер, МИД включает в состав 
делегации и врача.

Но и в Берлине Ангела Меркель 

может быть уверена, что быстро полу-
чит квалифицированную медицин-
скую помощь. В двух шагах от ведом-
ства федерального канцлера находятся 
знаменитая университетская клиника 
Charite и головной госпиталь бундесве-
ра. Именно в Charite в 2012 году канцле-
ру делали операцию на колене.

Болезнь и политический рейтинг
К болезням, физическим недо-

статкам или изъянам политических 
деятелей немцы относятся спокойно 
и без особого сострадания. В чис-
ле самых популярных и уважаемых 
в Германии политиков, например, 
председатель бундестага, ранее на 
протяжении многих лет занимавший 

пост министра финансов Вольфганг 
Шойбле. После покушения он уже 
несколько десятилетий прикован к 
инвалидному креслу, что не влияет 
на его рейтинг. Ни в ту, ни в другую 
сторону.

Правительство федеральной земли 
Рейнланд-Пфальц и пост сопредседа-

теля Социал-демократической партии 
Германии занимает Малу Драйер, кото-
рой еще в 1995 году был поставлен диа-
гноз рассеянный склероз. Болезнь – ее 
симптомы она и не пытается скрывать 
– не помешала Драйер в 2016 году одер-
жать убедительную победу на земельных 
выборах.

Отставка по состоянию здоровья в порядке вещей в Германии 
В недавней истории Германии 

было несколько случаев, когда поли-
тические деятели уходили со сво-
их постов по состоянию здоровья. 
Так поступил, в частности, Маттиас 
Платцек, долгое время возглавляв-
ший правительство федеральной 
земли Бранденбург и короткое – с 
ноября 2005-го до апреля 2006 года – 
партию социал-демократов. Платцек 
перенес несколько разных заболева-
ний, но после легкого инсульта в 
2013 году все же решил уйти с нерв-
ной работы.

Летом 2017 года болезнь побудила 
уйти в отставку премьер-министра феде-
ральной земли Мекленбург – Передняя 
Померания Эрвина Селлеринга. Диагноз 
– рак лимфатических узлов. Курс лече-
ния, судя по всему, оказался удачным. 
Недавно Селлеринг вернулся в земель-
ный ландтаг, но на руководящие посты 
он больше не претендует.

В 2018 году ушел в отставку тяже-
ло болевший генеральный секретарь 
Христианско-демократического сою-
за Петер Таубер. Из-за острой формы 
дивертикулита его состояние было 

критическим, Таубер перенес несколь-
ко сложных операций. Потом дело 
пошло на поправку. В настоящее время 
он занимает куда менее влиятельный, 
чем генеральный секретарь, пост статс-
секретаря в Министерстве обороны.

В начале этого года о намерении 
больше не выставлять свою канди-
датуру на должность сопредседателя 
парламентской фракции постком-
мунистической Левой партии Сара 
Вагенкнехт. Причиной она назвала 
медицинские противопоказания, не 
уточнив, однако, какие именно.

Мохаммед бин Рашид 
требовал насильственного 
возвращения семьи, одна-
ко Берлин ему отказал. До 
этого от Мохаммеда бин 
Рашида пыталась сбежать 
дочь. Сама принцесса Хайя 
– одна из младших жен пра-
вителя Дубая – дочь коро-
ля Иордании Хусейна ибн 
Талала и королевы Алии аль-
Хуссейн, сестра нынешнего 
короля Иордании Абдаллы 
II. Она принадлежит к 
Хашимитской династии и 
является прямым потом-
ком пророка Мухаммеда в 
43-м поколении. Среднее и 
высшее образование прин-
цесса Хайя получила в 
Великобритании, где она 
училась в школе-интер-
нате Бадминтон для дево-
чек, выпускницей которой 
была Индира Ганди. Позже 
принцесса училась в шко-
ле совместного обучения 
Брайенстон в графстве 
Дорсет. Диплом бакалавра с 
отличием в сфере филосо-
фии, политики и экономи-
ки она получила в колледже  
Св.Хильды Оксфордского 
университета. Принцесса вла-
деет английским и француз-
ским языками, понимает еще 
четыре языка, в том числе 

русский. В 2002 году она ста-
ла первой арабской женщи-
ной, принявшей участие в 
чемпионате мира по конно-
му спорту в испанском горо-
де Хересе. Ее личные заслуги 
и достижения за несколько 
лет вывели Иорданию в 
авангард конного спорта. В 
2006 году принцесса Хайя 

была избрана президентом 
Международной федерации 
конного спорта, она являет-
ся членом Международного 
олимпийского комитета.

Но даже при всех этих 
заслугах она не могла нор-
мально развестись с мужем 
в ОАЭ, оставалось только 
бежать.

Из гонки за пост главы ЕК выбыл преж-
ний фаворит, немец Манфред Вебер, после 
чего заметно повысились шансы на победу у 
голландца Франса Тиммерманса. Но страны 
Вышеградской группы против его кандидату-
ры.

За несколько часов до внеочередного сам-
мита ЕС, который открылся 30 июня, пред-
седатель Евросовета Дональд Туск провел 
целый ряд интенсивных переговоров с целью 
согласовать кандидатуру нового председателя 
Еврокомиссии.

В первой половине дня Туск встретил-

ся в Брюсселе с представителями либераль-
ной фракции в Европарламенте и с премьер-
министром Испании – социалистом Педро 
Санчесом. Затем последовали встречи с пред-
ставителями всех фракций Европарламента и 
его председателем Антонио Таяни.

На этом саммите главам государств и 
правительств стран ЕС предстоит не толь-
ко определить преемника нынешнего гла-
вы Еврокомиссии Жана-Клода Юнкера, но 
и решить, кто станет новым председателем 
Евросовета и верховным представителем ЕС по 
внешней политике и безопасности.

ТЕНДЕНЦИИ

СЛЫШАЛИ?

НАУКА

В США  
на собаках 
тестируют 

вакцину  
от рака

Ученые намерены посмо-
треть, затормозит ли при-
вивка уже присутствующую 
в организме опухоль, а также 
предотвратит ли она возник-
новение рака у здоровых осо-
бей, информирует enovosty.

Тестирование прово-
дит группа специалистов из 
Аризонского университе-
та. Один из исследователей, 
Стивен Джонсон, признался, 
что уже на протяжении 10 лет 
ведет поиски в этой области 
медицины. Он также добавил, 
что рак – главная причина 
гибели взрослых собак.

По словам Джонсона, у 
собак онкозаболевание раз-
вивается почти так же, как и 
у людей. Часто опухоли долго 
остаются незамеченными и 
могут внезапно развиваться в 
старости.

В исследованиях на дан-
ный момент задействовано 
800 собак. Эксперимент будет 
продолжительным. Лишь 
через 3–5 лет ученые смогут 
сделать выводы об эффек-
тивности прививок. Сейчас 
вакцинируют лишь здоровых 
особей.

Добавим, что большин-
ство экспертов-онкологов 
скептически относятся к про-
тивораковым вакцинам. Они 
считают, что угадать с при-
вивкой практически невоз-
можно, потому что существу-
ет очень много видов онко-
заболеваний и они все ведут 
себя по-разному.

Стивен Джонсон на такие 
разговоры своих коллег отве-
тил, что если существует хотя 
бы 10-процентная вероят-
ность эффективности при-
вивки, то этот шанс необхо-
димо использовать.

Больше всего 
безработных  

в Греции
Безработица  

в Евросоюзе достигла 
самого низкого уровня 

за 10 лет – 6,8%, 
сообщает европейское 

статистическое 
агентство Евростат. 

Больше всего 
безработных было  
в 2013 году – почти 
11% экономически 

активных европейцев.
Самый низкий уро-

вень безработицы оказал-
ся в Чехии (2,1%), следом 
идут Германия (3,2%) и 
Нидерланды (3,3%).

Больше всего безра-
ботных в Греции – 18,5%. 
Впрочем, это на 9% мень-
ше, чем в 2013 году (27,5%), 
когда уровень безработицы 
в Греции был самым высо-
ким за последние 10 лет. При 
этом именно в Греции безра-
ботица сокращается быстрее, 
чем в других странах ЕС. 
Например, за последний год 
она снизилась на 2%. Следом 
за Грецией идут Испания 
(13,8%) и Италия (10,2%).

Молодежная безработица 
тоже снизилась. В среднем 
в ЕС она составляет 14,2%; 
это на 4,5% ниже, чем в 2016 
году.

Евросоюз 
продлил  

санкции против 
России

Они направлены  
на финансовый, 
энергетический и 

оборонный сектора,  
а также на товары 

двойного назначения.
Впервые санкции были 

введены 31 июля 2014 года 
на один год в ответ на дей-
ствия России по дестабили-
зации ситуации в Украине 
и усилены в сентябре 2014 
года. Теперь они будут дей-
ствовать до 31 января 2020 
года.
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ЛЁС ЧАЛАВЕКА

Пілот Пятра Машэрава:

«Блат ні пры чым –  
толькі кваліфікацыя  

і адсутнасць «залётаў»

Марат Новікаў 
адзначыў залатое 

вяселле
Вядомы бізнесмен, былы ўладальнік «Камунаркі» і 
«Спартака» ў нью-ёркскім рэстаране «Беларуская 

хатка» адзначыў 50-годдзе сумеснага жыцця.

«Літарныя» рэйсы  
для партыйнай  

эліты
Эдуард Сташкевіч у сярэдзіне 

1970-х вазіў на ўрадавым самалёце 
Першага сакратара ЦК КПБ Пятра 
Машэрава. Да прыходу да ўлады 
Аляксандра Лукашэнкі менавіта 
гэты камуніст-партызан заставаўся 
рэкардсменам па знаходжанні 
ва ўладзе – 15 гадоў. Верагодна, 
кіраваў бы і даўжэй, калі б трагічна 
не загінуў у аўтакатастрофе 4 
кастрычніка 1980 года. На момант 
смерці яму было 62 гады, летась 
адзначалі 100-гадовы юбілей.

«На аэрадроме «Мінск-1» 
базіраваўся самалёт Як-40 для 
ўрадавых патрэб, – гаворыць 
87-гадовы ветэран авіяцыі. – Адзін 
экіпаж ляцеў, другі абавязкова быў 
у рэзерве. Натуральна, абслугоўвалі 
не толькі Пятра Міронавіча, а і 
іншых дзяржаўных, партыйных 
чыноўнікаў. Падзел быў на так 
званыя «літарныя» рэйсы: А – калі 
ляціць першы сакратар ЦК, члены 
і кандыдаты ў члены бюро ЦК; К 
– некуды адпраўляецца старшыня 
Вярхоўнага Савета ці Саўміна; Д – 
дэпутаты, міністры і г.д».

Ці проста было патрапіць у 
элітнае авіяпадраздзяленне? Як 
тлумачыць Эдуард Рыгоравіч, у 
дадзеным выпадку значэнне мелі 
толькі ступень прафесіяналізму і 
адсутнасць «залётаў» па службе.

«Па блаце туды дакладна не 
бралі, – усміхаецца былы пілот. 
– Па-першае, асабістую справу 
разглядалі адпаведныя органы – 
падыходзіць кандыдат на такую 
працу ці не (нават калі б крыху 
сумняваліся, не ўзялі б). Па-другое, 
у мяне не было ніякіх «касякоў», 
каб па нейкай прычыне адмовіць. 
Па-трэцяе, я фактычна з 15 гадоў 
у авіяцыі, то бок меў вялізны 
практычны досвед у самых розных 
сітуацыях».

Сваю «абранасць» Эдуард 
Сташкевіч у немалой ступені звязвае 
з экстрэмальным вопытам, які мог 
каштаваць жыцця і яму асабіста, і 
калегам-пілотам, і пасажырам.

Выпрабаванне 
няштатнай сітуацыяй

Здарылася гэта незадоўга да 
запрашэння ва ўрадавы атрад – 
экіпажу пасажырскага самалёта 
Іл-14, на якім тады працаваў Эдуард 
Сташкевіч, сумеснымі высілкамі 
ўдалося пазбегнуць трагедыі.

«Ляцім з Кіева: атмасферныя 
франты, там-сям пабаўтала, а 
да Мінска надвор’е сапсавалася. 
Камандзір запрасіў дазволу на 
пасадку, дыспетчар папярэдзіў 
пра абмежаваную бачнасць. 
Ідзём па прыборах, зямлі няма – 
вышыня воблачнасці метраў 400. 
І страшны лівень, аж грохат па 
абшыўцы. Тым не меней па ўсіх 
правілах прызямліліся: дакладна, 
без штуршкоў. Па тармазах – не 
трымаюць, эфект глісіравання. 
Плывём, як на чоўне, такі пласт 
вады, ніякага счаплення колаў. І 
вось так юзам на поўнай хуткасці 
імчым да канца паласы. А поўны 
салон людзей…»

Першым чынам некіраваная 
махіна падмяла пасадачныя 
сігнальныя ліхтары, страціўшы 
частку крыла. Следам была знесена 
агароджа, выскачылі на вуліцу 
Брылеўскую – балазе, паспеў 
ад’ехаць ад прыпынку аўтобус. З 
пашкоджанага фюзеляжа пачало 
выцякаць паліва. Сарыентаваўшыся, 
экіпаж адключыў электрычнасць, у 
цемры чуліся крыкі напалоханых 
пасажыраў… Пакаціўшы па зямлі, 
самалёт урэшце спыніўся, праз 
аварыйныя выхады пачалася 
эвакуацыя.

Калі аб падмурак плота 
падламаліся пярэднія колы, ударылі ў 
падлогу – якраз туды, дзе знаходзіўся 
Эдуард Сташкевіч. Пазней у лякарні 
медыкі дыягнаставалі кампрэсійны 
пералом хрыбта. Іншых членаў 

экіпажа таксама пакідала па кабіне: 
пераломы канечнасцяў, страсенні; 
былі шпіталізаваны некалькі 
пасажыраў. Але ўсе жывыя.

Пасля курсу рэабілітацыі 
за пісьменныя дзеянні падчас 
няштатнай сітуацыі Эдуард 
Сташкевіч разам з іншымі членамі 
экіпажа быў рэкамендаваны для 
службы ва ўрадавым атрадзе. Так 
пачаўся новы этап...

Ахвяраваць заробкам 
дзеля статусу

У матэрыяльным сэнсе статусная 
праца, працягвае колішні пілот, не 
была прыбытковай – заробкі хутчэй 
вышэй за сярэднія, чым высокія. Усё 
ж шчыльнасць графіка саступала 
рэгулярным рэйсам, а бюджэт 
авіятара фарміруецца менавіта ад 
колькасці гадзін налёту.

«Я меў прыкладна 180–200 
рублёў, нават па тым часе не так 
шмат, – прыкідвае ён. – Справа ў 
тым, што ўсё залежыць ад налётаў: 
больш гадзін у паветры – адпаведна 
вышэйшы заробак на зямлі. А 
ва ўрадавым атрадзе раз на раз 
не прыходзіўся: у нейкі месяц 
і па дзясятку вылетаў, а ў іншы – 
суцэльны прастой. На рэгулярных 
маршрутах магло быць і ўдвая 
больш, але ж справа ў статусе, і мы 
гэта цудоўна разумелі».

За пару гадоў пры штурвале 
Эдуард Сташкевіч зблізу разгледзеў 
усю партыйную эліту, уключаючы 
Першага сакратара ЦК КПБ Пятра 
Машэрава. Як адзначае суразмоўца, 
у адрозненне ад Аляксандра 
Лукашэнкі, той рэдка ўчыняў 
рэйды па кароўніках, перадаючы 
такое права тым, хто лепш за яго 
разбіраўся ў жывёлагадоўлі. Затое 
рэагаваў на няштатныя сітуацыі.

«Звычайна вясной моцна 
затоплівала Палессе, – згадвае ён. – 
Машэраў загадваў рыхтаваць борт, і 
мы ляцелі на поўдзень – маглі сесці 
ў Мазыры, Пінску, Брэсце, прычым 
як на цывільным, так і на ваенным 
лётнішчы. Там ён сустракаўся з 
чыноўнікамі, ратавальнікамі, потым 
дазапраўляліся і аглядалі тэрыторыю 
зверху, ацэньвалі маштаб сітуацыі. Я 
звычайна быў другім пілотам, таму 
да яго выходзіў, тлумачыў карціну, 
ён уважліва слухаў, цікавіўся 
меркаваннем».

Магчыма, менавіта тады Пётр 
Машэраў выношваў глабальны 
праект меліярацыі, які сёння 
яму ставяць ці не найбольшым 
папрокам. Як і «ўпарадкаванне» 
гістарычнага цэнтра Мінска.

Спецборт базавай 
камплектацыі

Адсочвалі не толькі паводкі, 
інспектавалі гаспадаркі, працягвае 
Эдуард Сташкевіч. Ляцелі 
максімальна нізка, каб было 
рэальнае ўяўленне пра стан палеткаў. 
А на зямлі чыноўнік №1 клапаціўся, 

каб ягоныя пілоты мелі магчымасць 
нармальна адпачыць, знаходзіў час 
пагаварыць «за жыццё» – абедаў 
разам са старшынямі, спецыялістамі 
і лётчыкамі.

Былі і далёкія пералёты, 
якія ўваходзілі ў сферу саюзнай 
дзейнасці Першага сакратара 
ЦК Беларусі. Звышкамфорту 
на «элітным» борце не было – за 
выключэннем абсталяванага кутка, 
каб папрацаваць за сталом у дарозе. 
Плюс зменшаная колькасць месцаў – 
13 замест 30. Астатняе – на ўзроўні 
базавай камплектацыі.

«Натуральна, Масква, Ленінград, 
а таксама Рыга, Кіеў, Данецк, Сочы, 
Крым – паветраныя калідоры больш 
як у 100 гарадоў. Дзе якія нарады, 
канферэнцыі, туды і ляцім. І вось 
так у агульнай колькасці шэсць 
гадоў. У мяне ўжо быў прыстойны 
налёт, мог пераходзіць на больш 
цяжкія самалёты. Але трымалі ва 
ўрадавым атрадзе – відаць, не хацелі 
без прычыны тасаваць кадры. Так 
і дапрацаваў да пенсіі. 45 гадоў, але 
па здароўі і выслузе ўжо хапала. А 
неўзабаве Пётр Міронавіч загінуў…»

Паводле слоў суразмоўцы, колькі 
гадоў ён меў зносіны з Машэравым, 
столькі захапляўся ягоным уменнем 
кантактаваць з людзьмі – не было 
спроб прадэманстраваць перавагу, 
«затаптаць» аўтарытэтам.

«Машэраў быў вельмі культурны, 
выхаваны, нездарма што настаўнік, – 
згадвае Эдуард Рыгоравіч. – Заўсёды 
павітаецца, запытае, як сям’я. Мы 
з боку часцяком назіралі – заўсёды 
так сябе паводзіў. Было ўражанне, 
што статус яго нават напружваў і 
ён намагаўся прыбраць дыстанцыю. 
Кінахроніку калі паказваюць, можна 
падумаць, што пастановачныя кадры. 
Але не, такі і быў: да ўсіх з павагай, 
ніякіх «тыканняў», хамства».

Пры гэтым былы авіятар так і не 
ўспомніў, каб Машэраў хоць калі-
небудзь перайшоў на беларускую 
мову, – зрэшты, ва ўмовах 
тагачаснай русіфікацыі сітуацыя 
цалкам прадказальная.

З фрэзероўшчыка ў 
планерысты

Эдуард Сташкевіч – карэнны 
мінчанін. Назадоўга перад Другой 
сусветнай вайной яго бацьку, 

ваеннага медыка, 
камандзіравалі ў Латвію. 
Адтуль сям’я трапіла ў 
эвакуацыю ў Татарстан. 
Тату дзеці больш не 
бачылі – ён і па сёння 
«зніклы без вестак». 
Пасля вызвалення 
Беларусі вярнуліся ў Мінск, Эдуард 
разам з малодшымі братам і сястрой 
пайшлі ў школу.

У 6-м класе, як старэйшы 
сын, пачаў шукаць працу – маці 
не магла нікуды ўладкавацца, не 
было за што жыць. Так у 15 гадоў 
стаў вучнем фрэзероўшчыка ў 
інструментальным цэху сталічнага 
радыёзавода. Раніцай працаваў, у 
другую змену вучыўся. Аднойчы ў 
калідоры пабачыў новенькі плакат: 
«Моладзь – на самалёты! Паступайце 
ў аэраклуб!». Быў 1947 год.

«Ну і пайшлі з сябрам па тым 
адрасе, – успамінае былы авіятар. 
– Праз недахоп адукацыі і гадоў 
запісалі ў групу планерыстаў. 
Зімой вывучалі рухавікі, самалёты, 
рыхтаваліся да парашутнай справы. 
А ўвесну нас грузавічком павезлі 
на аэрадром у Баравую. Пачаліся 
палёты на планёры. Яго чаплялі 
100-метровым тросам за П-2, 
рабілі круг, інструктар вылічваў 
«кропку скіду» па ветры і хуткасці. 
Па камандзе трэба было выйсці на 
крыло, трымацца, каб не здзьмула. 
Ну і сігаеш уніз. Гэта было штосьці!»

Перамяжоўваючы тэорыю 
з практыкай, курсанты 
ўдасканальваліся надалей, а бліжэй 
да восені з усяго Саюза прыехалі 
рэкруцёры з вучылішч ваенна-
транспартнай авіяцыі. Эдуард ужо 
захварэў небам і зазямляцца на 
фрэзероўшчыку не збіраўся.

«Напісаў заяву на звальненне. 
А начальнік цэха ўпёрся, хоць што 
рабі, – маўляў, толькі пачаў і куды 
раптам? Пакуль не патэлефанавалі 
з ваенкамата. Я ўжо не кажу пра 
маму, для яе ўдар быў яшчэ той: 
у 16 гадоў сабраўся невядома 
куды! І вось мы, тры курсанты-
планерысты, атрымалі праязныя 
на дарогу, кішэнныя грошы і 
выправіліся праз Маскву, Саратаў 
у горад Пугачоў – там было 
вучылішча транспартна-дэсантнай 
авіяцыі, рыхтавалі камандзіраў 
экіпажаў. Я і сапраўды аказаўся 

самым малодшым».

Транзітам праз Сахалін і 
Камчатку

Пасля вучылішча выпускнік 
Сташкевіч быў адкамандзіраваны 
на Далёкі Усход, базіраваўся ў 
Куйбышаўцы-Усходняй (пазней 
перайменавалі ў Белагорск). 
Неўзабаве дэсантныя планёры 
знялі з вытворчасці, перавялі на 
ваенна-транспартны Лі-2. Аблятаў 
Сахалін, Курылы і Сібір аж да мяжы 
з Карэяй і Кітаем. І пасля 10 гадоў 
бездакорнай службы зазбіраўся на 
радзіму.

«Я ажаніўся, – расказвае Эдуард 
Рыгоравіч, – нарадзіўся сынок Грыша. 
І надта пачаў хварэць, плакаў дзень і 
ноч. Медсанбат не дапамог, усё марна. 
Можа, не пасаваў клімат: вецер з мора, 
вільготнасць, туман. А тут якраз 1960 
год, выходзіць загад Мікіты Хрушчова 
аб скарачэнні авіяцыйнага складу 
– праўда, у асноўным па хваробе і 
выслузе гадоў. А я ж малады. І ўсё 

роўна падаў рапарт. Перад тым 
двойчы ездзіў на адпачынак у 
Мінск, хадзіў у аэрапорт, цікавіўся 
вакансіямі. Паабяцалі, што возьмуць, 
– дэфіцыт кадраў».

Камандаванне ўзорнага 
супрацоўніка адпускаць не хацела. 
Толькі на трэці раз ягоная заява 
была задаволена – з захаваннем 
ільгот, вызначаных для афіцэрскага 
складу (у Мінску дзякуючы гэтаму 
атрымаў аднапакаёвую кватэру). А 
вось як дайшло да працы, аказалася, 
што вакансіі ў аэрапорце раптам 
скончыліся.

Зноў давялося ўспомніць пра 
кваліфікацыю фрэзероўшчыка, 
уладкаваўся на «рэжымны» 32-і 
завод. Пры гэтым не губляў надзеі, 
нагадваючы пра сябе аддзелу 
кадраў аэрапорта. І недарэмна: 
праз два гады прапанавалі 
павучыцца на дыспетчара службы 
руху самалётаў на лініях. Маўляў, 
зачапіся, можа, калі і ўзляціш. 
Наступныя шэсць месяцаў прайшлі 
ў вучэльні грамадзянскай авіяцыі ў 
Кіеве.

«Праца, як кажуць, не пыльная, 
але ўсё ж не маё. І калі паклікалі на 
«кукурузнік», радаваўся, як быццам 
гэта «Боінг», – смяецца Эдуард 
Сташкевіч. – Галоўнае – лётная работа. 
У абавязкі ўваходзіла апыленне палёў 
на Ан-2, камандзіроўкі і па месяцы, 
і больш. Агулам 4 гады адпрацаваў у 
сельгасатрадзе – трэба было набраць 
колькасць гадзін, каб перавесціся на 
больш цяжкую тэхніку. Потым быў 
пасажырскі Іл-14, а затым і ўрадавы 
Як-40».

Развітаўшыся ў 45 гадоў з 
авіяцыяй, Эдуард Рыгоравіч так і 
не здолеў прызвычаіцца да рытму 
зямнога існавання. За наступны час 
змяніў шэраг працоўных месцаў, 
але, як жартуе сам, большую 
частку дня пазіраў уверх. Туды, дзе 
засталіся кіламетры паветраных 
калідораў і гадзіны нябесных 
налётаў.

Ігар КАРНЕЙ.

Эдуард Сташкевіч дастаўляў першых асоб савецкай Беларусі ва ўсе канцы СССР.  
Ён ужо даўно на пенсіі, але цудоўна памятае той насычаны перыяд уласнай біяграфіі.

ЗЕМЛЯКІ

РЭГІЁН

Нагадаем, што Новікаў 
з’ехаў з Беларусі ў 1989 годзе, 
жыве ў Нью-Ёрку, але адсочвае 
ўсе беларускія навіны. 
Пражыўшы ў Амерыцы шэсць 
гадоў, ён стаў грамадзянінам 
ЗША і атрымаў пашпарт. 
І дзеці, і ўнукі Новікава – 
таксама амерыканцы.

«Цяпер радуюся, што 
дзякуючы сваёй жонцы зрабіў 
правільны крок і з’ехаў, – 
дзяліўся Марат Міхайлавіч 
падрабязнасцямі асабістага 
жыцця з «Народнай Воляй». 
– Менавіта жонка настаяла 
на гэтым пераездзе. Я яшчэ 
неяк вагаўся, таму што 
жыў быццам бы нядрэнна 
ў Беларусі, праца была 
цікавая. А жонка з’язджала 
ад Чарнобыля. Яе бацька быў 
вялікім начальнікам, ужо 
ў тыя часы ездзіў за мяжу. І 
яна па расказах бацькі ведала, 
як у Штатах жывуць людзі. 
Свабодна дыхаюць, вольна 
ходзяць, нікога не баяцца, 
ніхто ім не дыктуе сваю волю. 
Яна настаяла, і мы паехалі...»

«50 гадоў сумеснага жыцця 
– гэта тэрмін! – гаворыць 
Вольга Новікава, дачка 
Марата Міхайлавіча. – Мама 
і тата – гэта суперпара! 
Яны падобныя адзін на аднаго 
прыкладна гэтаксама, як агонь 
і вада, зіма і лета. Поўная 

супрацьлегласць! Мама заўсёды 
з намі, дзецьмі, разбіралася 
ціха і спакойна. Тата шумеў, 
крычаў і... песціў. Мама заўсёды 
была дома. Таты, наадварот, 
дома ніколі не было. Калі мы 
з братам прасілі ў мамы 10 
долараў, яна давала 5 і казала, 
што больш няма. Тата 
заўсёды пытаўся, навошта 
так шмат, і даваў у два разы 
больш. Мама нас шкадавала, 
тата  караў, але справядліва. 
Затое ў адносінах да ўнукаў 
у іх сапраўдная ідылія! На іх 
думку, нашы дзеці заўсёды 
галодныя, разбэшчаныя і мы не 
займаемся іх выхаваннем.

Вядома, у мамы з татам 
у жыцці здаралася рознае. Але 
яны здолелі захаваць і сям’ю, 
і дзіўны клопат адзін пра 
аднаго. Зараз яны клапоцяцца і 
пра нашы з Андрэем сем’і. Мне 
вельмі хочацца, каб яны яшчэ 
доўгія гады клапаціліся пра нас. 
Хай тата бурчыць і шуміць, 
а мама перажывае, што дзеці 
паміраюць ад голаду. А мы з 
Андрэем будзем ціха маліцца, 
каб яны былі здаровыя і даўжэй 
былі побач...»

Юбілей сямейнага жыцця 
святкавалі ў беларускім 
рэстаране, які належыць Марату 
Новікаву. А запрошаным 
госцем быў скандальны расійскі 
спявак Прохар Шаляпін.

Марат Новікаў нарадзіўся ў Мінску. У 1976 годзе 
скончыў Беларускі інстытут народнай гаспадаркі. 
Працаваў у ЦУМе, у сістэме «Інтурыста». У ЗША стаў 
віцэ-прэзідэнтам буйной фінансавай кампаніі Double Star 
International. Да 2012 года Марат Новікаў кантраляваў 
дзве найбуйнейшыя кандытарскія фабрыкі краіны. Затым 
здарылася незабыўная нацыяналізацыя «Спартака» і 
«Камунаркі». Новікаў стаў персонай нон-грата ў Беларусі.

Вера ВІР.

З АСАБІСТАЙ СПРАВЫ

У Віцебску адкрылі 
помнік Радзівону Басу

Першы дырэктар Міжнароднага фестывалю 
мастацтваў «Славянскі базар», заслужаны дзеяч 

культуры Беларусі, ганаровы грамадзянін Віцебска 
пайшоў з жыцця амаль два гады таму.

Надмагільная скульптура 
складаецца з бюста і стэлы 
з васільком, аўтар помніка – 
Аляксандр Гвоздзікаў. Рашэнне 
аб стварэнні надмагільнага 
помніка першаму дырэктару 
«Славянскага базару ў 
Віцебску» было прынята 
Віцебскім гарвыканкамам 
яшчэ 1 жніўня мінулага года. 

Помнік абышоўся ў суму 
каля 17.000 рублёў, грошы 
на яго збіралі ўсім горадам 
– быў адкрыты спецыяльны 
дабрачынны рахунак.

Радзівон Бас пакутаваў 
на цукровы дыябет, хвароба 
пачала прагрэсіраваць пасля яго 
звальнення з пасады дырэктара 
«Славянскага базару» ў 2013 
годзе, у тым жа годзе прыйшлося 
ампутаваць нагу. Затым пачаў 
пагаршацца зрок, а ў 2017 годзе 
Бас пазбавіўся другой нагі.

Новы кіраўнік фестывалю 
«Славянскі базар у Віцебску» 
Глеб Лапіцкі ўсклаў кветкі да 
помніка Басу.

«Паклон вам, Радзівон 
Міхайлавіч! – гаворыць Глеб 
Лапіцкі. – Чалавек – легенда! 
Чалавек – магніт! Чалавек 
– настаўнік! Ды і проста 
Чалавек з вялікай літары! 
Выказваю шчырую падзяку 
ўсім неабыякавым людзям, 
якія бралі ўдзел у рэалізацыі 
праекта. Гэта было вельмі 
сімвалічна, што ў Дзень 
горада прайшла цырымонія 
яго адкрыцця, бо Ганаровы 
грамадзянін горада Радзівон 
Бас сваёй творчасцю і 
сваіх калег зрабіў наш горад 
сапраўднай фестывальнай 
сталіцай! Памяць аб ім 
назаўсёды ў нашых сэрцах!»

Аліна ВЕТРАВА.
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Л Ю С Т ЭР К А

3 июля первому белорусскому международному гроссмейстеру Виктору Купрейчику исполнилось бы 70 лет.

И это  
всё о нем

Родная стихия Виктора – безудержная атака

Он считал шахматы своей совестью
Пожалуй, только драматург по 

имени Жизнь мог придумать такой 
необычный сюжет для нашего с 
Виктором знакомства.

Было так. Я познакомился с ним 
в далеком шестьдесят пятом году, а 
он со мной… семью годами позже. 
Эта нестыковка по времени объяс-
няется просто. В журнале «Беларусь» 
(№12 за 1965 г.) была опубликована 
фотография симпатичного парень-
ка, сидящего в раздумье за шахмат-
ной доской, и заметка под названием 
«Школьнiк становiцца майстрам». Так 
и состоялось заочное знакомство с 
Витей Купрейчиком – десятиклассни-
ком 45-й минской школы.

Прочитав эту заметку, я на всякий 
случай сделал зарубку в памяти. Она 
пригодилась…

Семь лет спустя, переехав из 
Гродно в Минск, в редакции газеты 
«Знамя юности», где я начал рабо-
тать, произошла встреча с тем самым 
Витей Купрейчиком, в то время уже 
выпускником журфака БГУ, которому 
доверили вести шахматный отдел в 
главной молодежной газете Беларуси.

Со временем нас сблизила привер-
женность к древней игре: профессио-
нальная, как у него – международного 
гроссмейстера Виктора Купрейчика, 
и моя, естественно, на любительском 
уровне.

Вскоре мы подружились.
Помнится, уже в те далекие годы в 

журналистских кругах коллеги назы-
вали Виктора по-свойски – Купрей. 
А вот в мире шахмат за купрейчи-
ковский атакующий стиль и игру без 
компромиссов его величали не иначе, 
как Минский д’Артаньян.

Кем на самом деле был Виктор 
Купрейчик?

Многие, с кем пересекались спор-

тивные да и житейские пути-дороги 
Виктора, отзывались о нем с уваже-
нием и восхищением. Что скрывать, 
я тоже находился под обаянием моего 
друга и, вспоминая о нем сегодня, 
невольно подбираю только слова в 
превосходной степени.

Для меня Виктор – человек, в 
характере которого счастливо сочета-
лись скромность, достоинство, честь, 
совесть, интеллигентность, добро-
та. И, конечно же, бойцовское само-
любие – без него, как я понимаю, в 
Больших Шахматах делать нечего.

«Шахматы – моя совесть…» Кто 
еще из гроссмейстеров и мастеров мог 
так сказать о себе? Ну, конечно же, 
только он – мой друг Виктор. И чтобы 
не быть заподозренным в предвзя-
том отношении к Купрею, сошлюсь 
на мнение чемпиона мира Михаила 
Таля: «Витя Купрейчик? Да это сама 
прелесть и сама непосредственность. 
Он – рыцарь и в шахматах, и в жиз-
ни!..»

Виктора Купрейчика можно по 
праву считать гражданином мира: 
ему довелось побывать в сотне с 
лишним стран на всех континен-
тах, кроме Антарктиды, причем не в 
качестве туриста или путешествен-
ника, а в качестве участника меж-
дународных турниров. На его счету 
несколько тысяч партий, сыгранных 
на соревнованиях различного уров-
ня (от чемпионатов БССР и СССР 
до крупных международных, вклю-
чая чемпионаты Европы и мира 
среди сеньоров). Минчанину дове-
лось выяснять отношения за шах-
матной доской с легендарными 
гроссмейстерами ХХ века Василием 
Смысловым, Михаилом Талем, 
Тиграном Петросяном, Виктором 
Корчным, Борисом Спасским, Бентом 

Ларсеном, Анатолием Карповым, 
Гарри Каспаровым…

Да и сам Виктор был легендой.
Мы с ним однажды после его 

возвращения из Греции попытались 
подсчитать, сколько верст – земных 
и небесных – он преодолел за пол-
века кочевой шахматной жизни и… 
сбились со счета. Получалось, что он 
совершил то ли четыре, то ли пять 
воображаемых оборотов вокруг зем-
ного шара.

В молодые годы его, коммуника-
бельного, с обаятельной улыбкой, лег-
кого на подъем да и к тому же титу-
лованного – трехкратного чемпиона 
мира в составе студенческой команды 
СССР, – по полной программе загру-
жал поручениями «вечно молодой 
комсомол».

Под эгидой ЦК ВЛКСМ в соста-
ве спортивно-агитационных бригад 
Виктор Купрейчик покорял про-
сторы Сибири и Дальнего Востока, 
побывал на строительстве Братской 
и Усть-Илимской ГЭС, дважды выез-
жал на встречи со строителями 
БАМа (Байкало-Амурской магистра-
ли, если кто подзабыл). Отдельная, 
правда, грустная, песня – Всемирный 
фестиваль молодежи и студентов в 
засекреченной, «застегнутой на все 
пуговицы» столице КНДР Пхеньяне, 
куда Виктора посылали в качестве 
делегата. И везде, в том числе и на 
фестивале, встречи со сверстниками 
и обязательные многочасовые шах-
матные сеансы, а в тех сеансах сопер-
никами были далеко не «мальчики 
для битья»…

Поездка по горячим следам 
Чернобыльской катастрофы летом 
1986 года была, помнится, по линии 
спортивного общества «Динамо». 
Та поездка получила неожидан-

ное продолжение. По возвраще-
нии Купрейчика в Минск позвонил 
динамовский чиновник: «Собирай, 
Виктор, документы и приходи полу-
чать удостоверение ликвидатора ава-
рии на ЧАЭС». – «Я пробыл в зоне 
среди военнослужащих внутренних 
войск всего-то одни сутки, какой я 
ликвидатор? Мне не понятно…» – «А 
что тут непонятного? Удостоверение 
ликвидатора дает право на хорошие 
льготы. И грех не использовать такой 
шанс».

Реакция была предсказуемая, в 
купрейчиковском духе: он послал 
чиновника-одноклубника подальше и 
повесил трубку. Поступок? Да, конеч-
но, поступок! Знаю: то был не первый 
и не последний случай, когда мой друг 
Виктор не пошел на сделку со своей 
совестью…

Все мы временные гости на этой 
грешной земле. Чего-то стремим-
ся достичь в жизни, кто-то продви-
гается, поднимается по ступенькам 
карьерной лестницы, кто-то предпо-
читает лифт… Все мы совершаем те 
или иные поступки, учимся сами и 
учим других, ошибаемся. Ошибался и 
Виктор, не без этого. Но если ошиб-
ки у него и были, то в основном при 
расчетах вариантов в многоходовых 
комбинациях за шахматной доской.

И все же мой давний и добрый 
друг совершил одну непростительную 
ошибку. Я имею в виду его преждев-
ременный уход – на 68-м году жиз-
ни – в мир иной. Виктор Купрейчик 
ушел от родных и близких людей, от 
друзей, которые его любили, бого-
творили.

Всем нам так не хватает его сей-
час!..

Иосиф КАЛЮТА,  
журналист.

Что вспомнить накану-
не юбилея моего ровесни-
ка и давнего друга Виктора 
Купрейчика? Может, то, что 
дружили мы с ним, считай, 
полжизни. Крепко дружили. 
Как братья. Нас так и назы-
вали: «Братья по духу, това-
рищи по партии». Имелись в 
виду, понятное дело, партии 
шахматные.

Начало же нашей друж-
бы уходит в далекие уже 
семидесятые годы. Когда 
в 1977 году я должен был 
представлять СССР в наме-
чавшемся матче с сильней-
шим шахматистом США 
(на чемпионате СССР 1976 
года я стал вторым после 
Анатолия Карпова), мне 
предложили найти тренера. 
Назвал Виктора Купрейчика. 
Матч тот не состоялся, но 
наша дружба окрепла.

Пригодилось впослед-
ствии и наше творческое 
сотрудничество: мы оба не 
раз выступали в роли трене-
ров на самом высоком уров-
не. Помнится, я пребывал в 
раздумье, куда бы уехать от 
суеты столичной и провести 
тренировочный сбор перед 
межзональным турниром 
в Рио-де-Жанейро. Виктор 
предложил: «Юра, приезжай 
в Беларусь…» Приглашение 
друга принял с благодарно-
стью.

Тренировочный сбор 
мы проводили в пансионате 
«Святязь» (так называлась в 
ту пору, в 1979 году, бело-
русская здравница) на берегу 
сказочного озера Свитязь, 
воспетого в стихах и балла-
дах Адамом Мицкевичем – 
поэтом, ровесником и дру-
гом Александра Пушкина.

Стояла чудная белорус-
ская осень – под стать осени 
Болдинской. Чтобы отвлечь-
ся от шахмат, мы с Виктором 
бродили по берегу озера и 
говорили, говорили взах-
леб, обо всем. Порой делали 
вылазки в лес на «тихую охо-
ту». Тогда я и узнал, что мой 
друг еще и заядлый грибник…

Позднее мы начали дру-
жить домами, как говорил 
один из героев фильма 
«Москва слезам не верит».

Вспоминаю такой эпи-
зод. 1983 год. Звонит 
В.В.Смыслов: «Юра, вы рабо-
таете с Виктором. Как отне-
сетесь к тому, что я его при-
глашу тренером на претен-
дентский цикл? (Я одобрил.) 
Только не звоните пока 

Виктору». Через 20 минут 
звонок из Минска: «Юра, 
меня Смыслов приглаша-
ет секундировать в претен-
дентских матчах, что посо-
ветуешь?» – «Соглашайся», 
– ответил я.

Приглашение Смыслова 
имело основание. У Виктора 
хорошая голова, крити-
ческий взгляд, простой и 
ясны подход к проблемам, 
отсутствие шаблона. Итог 
того сотрудничества изве-
стен: 62-летний Василий 
Васильевич Смыслов прошел 
два этапа претендентско-
го цикла и был остановлен 
лишь будущим чемпионом 
мира Гарри Каспаровым.

Но все-таки Купрейчик 
прежде всего боец. В его акти-
ве немало турнирных успехов. 
Пик же силы пришелся на 
стык 1970–1980-х годов. Мало 
кому удается серия из пяти 
стартовых побед, но такое 
было с Купрейчиком в выс-
ших лигах 47-го и 48-го чем-
пионатов СССР.

Поразил старт Купрейчика 
на следующем чемпионате в 
Вильнюсе: 5 из 5, затем 9 из 
11 и… серия из пяти пораже-
ний. В итоге Виктор отстал 
от победителя на очко. Было 
от чего огорчаться. Но в его 
таланте всегда оставалось 
главное – искрометность 
идей, бескомпромиссность 
в борьбе, его родная стихия 
– безудержная атака. Вряд 
ли найдешь поле на королев-
ском фланге, где он не принес 
бы жертву. За исключением 
элиты, мало кто удостоился 
издания сборника избранных 
партий. Такое случилось с 
Виктором Купрейчиком: один 
из канадских почитателей был 
так потрясен мощью его атак, 
что в 1980-е годы издал о нем 
книгу.

Как-то Виктор заметил: 
«Мой главный учитель – 
Филидор». Действительно, 
в партиях много красивых 
пешечных ходов, а жертва 
пешки за инициативу, как 
известно, – из самых труд-
ных и тонких жертв.

Много лет пройдет, но 
фирменный знак Виктора 
Купрейчика в мире шахмат 
останется, не забудется. Его 
атаки не спутаешь ни с чьи-
ми другими.

Юрий БАЛАШОВ,
международный 

гроссмейстер, 
олимпийский чемпион.

С друзьями счет не ведут…
О феномене гроссмейстера Виктора Купрейчика размышляет международный мастер Сергей Юферов.

Не трэба здавацца  
да пачатку партыі!– Вы помните знакомство с 

Виктором?
– Да. 1969-й год. 20-летний минский 

студент очень сильно играл на чемпио-
нате СССР. Я тогда жил в Свердловске 
и помогал одному участнику как тренер.

– Что вы можете сказать про стиль 
игры Купрейчика?

– Вся игра у него была яркая, все 
партии запоминающиеся. Если про-
игрывал, значит, на сильную защи-
ту попадал в партиях со Спасским, с 
Полугаевским… А так – множество 
побед. 

– Что сделал Виктор Купрейчик 
для белорусских шахмат?

– Играл успешно. Побеждал. 
Значит, и Беларусь побеждала. 

– Он шел на компромиссы, согла-
шался на ничьи с друзьями? Какой у 
вас счет личных встреч?

– С друзьями счет не ведут. Мы 
старались всегда играть всерьез в 
чемпионатах республики, в мемо-
риале Сокольского,  на турнирах в 
Прибалтике.

– А с гроссмейстером Юрием 
Балашовым Виктор тоже играл всерьез?

– Бывают просто друзья, как я.  А 
бывают друзья родные, как Балашов. 
Юра и Виктор – родные друзья с дру-
гой химией и математикой отношений.  
Виктор всегда был максимально добро-
желательным и всегда поддерживал не 
только родных, друзей, но и вообще 
многих людей.

– Мне кажется, в начале его карье-
ры молодому белорусскому шахмати-
сту симпатизировали многие гросс-

мейстеры старшего поколения.
– Да, конечно. Особенно Суэтин. И, 

конечно, Михаил  Таль: Виктор  при-
держивался такого же стиля – атаку-
ющего, агрессивного. Хотя при  всем 
сходстве это два разных шахматиста. 

– Вместе с Купрейчиком вы даже 
книгу издали.

– Громко сказано. Это был  наш ком-
ментарий (еще Дыдышко и Мочалов 
участвовали) к партиям международ-
ного турнира. Это сейчас компьютер 
всё знает. Тогда всё знал югославский 
бюллетень «Информатор».  Многие 
туда отправляли свои партии, чтобы 
попасть в базу, в историю. На основе 
«Информаторов» была создана энци-
клопедия шахматных дебютов, при-
думана система индексов,  положено 
начало компьютеризации шахмат.

– Виктор смог бы сыграть с ком-
пьютером?

– Купрейчик всерьез не восприни-
мал машину. Он своей головой до кон-
ца соображал. Сам придумывал ходы 
в дебютах, сам реализовывал. Смыслов 
ведь не случайно брал его секундантом 
на матч претендентов с Каспаровым. 
Смыслова увлекала оригинальность 
мышления и большая работоспособ-
ность, нестандартные подходы в анализе 
позиций, что важно в тренерской работе. 

– Виктор верил в психические ата-
ки во время шахматных поединков? 

– Думаю, вряд ли.  Он верил в игру. 
Не был суеверным. Шел вперед – и 
всё. Даже в последние годы, во время 
болезни, не опустил руки, стремился 
играть. 

– Вы куролесили в молодости?
– Что это значит?
– Ну, как проводили свободное 

время? По ресторанам ходили?
– Во времена СССР нам по духу 

и карману было кафе под открытым 
небом недалеко от шахматного клуба, в 
промзоне, на рельсах, туда милиция не 
заглядывала.

– А что пили?
– Портвейн. 
– Чем закусывали?
– Плавлеными сырками. 
– И что у вас за компания была?
– Исключительная мужская. Для 

разговоров про жизнь. Два шахматиста 
и журналисты – газетчики и телевизи-
онщики. Виктор вел шахматную рубри-
ку в «Знамени юности», даже меня в 
редакцию для сеанса одновременной 
игры приглашал. 

– Помню-помню! Потрясающий 
интерес к шахматам, к чемпионатам 
мира и страны. Известные шахматисты 
– короли общественного внимания, а не 
люди, по ошибке выпившие вместо сока 
средство для очистки труб… Скажите, 
вы весело жили, когда в Минске 
Юферовы и Купрейчик с Людмилой 
Кузьминой    соседствовали в одном  доме 
рядом с гостиницей «Планета»? 

– По-всякому было. Но мы искрен-
не, счастливо  дружили, когда наших  
детей Костю и Устину в один садик 
водили, когда праздники вместе про-
водили. 

– Вы достойно жили? 
– Думаю, что да.
Беседовала Ядвига ЮФЕРОВА.

Міжнародны грасмайстар па шахматах 
Віктар Купрэйчык жыў так, як гуляў, і гуляў 
так, як жыў. Да пачатку партыі не здаваўся.

Час ад часу ён тэлефанаваў: «Валодзя, адчу-
ваю: табе трэба дапамагчы. Скажы, чым і як?..»

Ён быў з тых сяброў, якія не чакалі, калі 
іх паклічуць на дапамогу. І хоць кожны раз я 
адказваў: «Дзякуй, спраўлюся сам...» – ён ізноў 
тэлефанаваў: «Валодзя, адчуваю...»

Так было нават у апошнія гады ягонага 
жыцця, калі ён цяжка хварэў. Дапамагчы яму я 
быў не ў сілах. Але, як мог, спрабаваў, і аднойчы 
ён сказаў: «Ты б мне вельмі дапамог, калі б не 
заўважаў таго, што мне трэба дапамагаць». 

Характар. Моцны характар. Сапраўдны 
мужчынскі. Гэтым характарам ён і перамагаў тых, 
каго перамагчы, здавалася, было немагчыма.

Ён быў бліскучы шахматыст. З бліскавічным, 
як сполахі маланкі, мысленнем. Не стаў 
чэмпіёнам свету, але выйграваў у чэмпіёнаў. 
Перамагаў іх на самых прэстыжных турнірах. 

Неяк я спытаў яго: «А сябе самога ты змог 
бы перамагчы?» Ён зразумеў, пра што я, мы 
неаднойчы пра гэта размаўлялі: пра самую 
цяжкую з чалавечых перамог – пра перамогу 
чалавека над самім сабой. Але на пытанне маё 
не адказаў. Аджартаваўся: «У шашкі».

Я думаю, што за жарт ён схаваўся праз пры-
родную сціпласць.

Характар ягоны – пры ўсёй знешняй мяккасці 
– выяўляўся не толькі ў гульні. У жыцці такса-
ма. У 1997 годзе ён мякка падняўся ў зале, дзе 
выбіралі прэзідэнта Нацыянальнага алімпійскага 
камітэта Рэспублікі Беларусь. Мякка сказаў: «За 
прапанаваную кандыдатуру я галасаваць не 
буду. Паводле Алімпійскай хартыі прэзідэнтам 
Нацыянальнага алімпійскага камітэта не можа 
быць абраны дзейны прэзідэнт краіны».

Ён адзін падняўся. Адзін не прагаласаваў. 
Адзін сышоў з пасяджэння камітэта.

Праз гэта не маглі не ўзнікнуць праблемы. І 
яны ўзніклі. Яму прапаноўвалі самыя «мяккія» 
варыянты іх вырашэння. «Цябе высока цэняць 
як шахматыста. Напішы ліст, папрасі прабачэн-
ня». Ён пытаўся: «За што? За тое, што напісана ў 
Алімпійскай хартыі? Дык не я гэта пісаў».

У 2010 годзе гросмайстар Віктар Купрэйчык 
разам з паэтамі Рыгорам Барадуліным, Генадзем 
Бураўкіным, філосафам Генадзем Грушавым 
ды іншымі маімі сябрамі стаў адным з 
заснавальнікаў грамадзянскай кампаніі «Гавары 
праўду». Я ўдзячны быў яму за падтрымку, але 
спытаў, калі ён падпісваў арганізацыйныя даку-
менты: «Навошта табе гэта? У цябе і без таго 
праблемы. А тут палітыка, ці мала што можа 
быць…» – і пачуў: «Праўда – не палітыка».

Калі я заявіў пра выхад з кампаніі, ён адразу 
патэлефанаваў: «Давай да мяне!» Разумеў, чаму 
і што сталася – і як яно ўсё мне далося. Калі я 
прыехаў, на парозе супакоіў: «Не перажывай. 
Ты ж не з праўды сышоў. І не праўда цябе пра-
дала. Сабаку купі». 

Гэтае «сабаку купі» я ўспомніў на ягоным 
пахаванні. І падумаў, што з усіх парад, якія ў 
той час я чуў, гэтая была самая талковая.

Дарэчы, «сабаку купі» – гэта з Івана 
Буніна, кнігу якога Віктар Купрэйчык за свае 
сродкі выдаў па-беларуску, папрасіўшы мяне 
перакласці бунінскія вершы. «Я камін запалю. 
Кіну піць. Добра будзе сабаку купіць».

Яго цікавіла літаратура, гісторыя, мастацтва 
– многае. Жыццё для яго не было гульнёй, але 
гульня была жыццём. Яго і не стала ў зборах на 
чарговы турнір – ён нават смерці не здаўся да 
пачатку партыі.

Уладзімір НЯКЛЯЕЎ.

ПАМЯТЬ

Испугаться 
толком  

не успели
В Слуцком районе 30 

июня супруги-пенсионе-
ры пошли рано утром в 
лес за ягодами и заблуди-
лись. Запросили помощь по 
мобильному телефону. В их 
поисках принимали участие 
сотрудники РОВД, спаса-
тели из МЧС и работники 
Слуцкого лесхоза. Ориентир 
был известен – лесной мас-
сив недалеко от деревни 
Гутница. Пенсионерку наш-
ли в 16 часов 45 минут – 
она вышла из лесу на сигнал 
громкоговорящего устрой-
ства аварийно-спасательной 
техники. Поиски ее мужа 
заняли более продолжитель-
ное время. Его обнаружили в 
лесу около 21 часа сидящим 
под деревом. 

МЧС советует тем, кто 
заблудился в лесу, прежде 
всего не паниковать. Первый 
шаг в этой ситуации – посто-
ять, прислушаться. Шум 
трактора слышен за 3–4 км, 
лай собаки – за 2–3 км, иду-
щий поезд – за 10 км. Идти 
надо на звук.

Если есть линии электро-
передач – идти вдоль них либо 
по просеке, тропинке, коль они 
попадутся на пути. Если есть 
река – идти вниз по течению. 
Все это путь к людям. Если есть 
мобильный телефон и сомне-
ния в способности найти доро-
гу самостоятельно, заблудив-
шимся необходимо позвонить 
по телефону МЧС 101, 112 и 
сообщить, из какого населенно-
го пункта какого района вошли 
в лес. Если в лесу застала ночь, 
потерявшимся нужно как-то 
обозначить место своего ноч-
лега (платок, кепка и другое на 
сучке, на кусте), чтобы занятые 
их поиском не прошли мимо.

Лариса НАСАНОВИЧ.

СЛУЧАЙ

ДА ЎВАГІ

НУ І НУ!

СТОП-КРАН

Знайшоў у 
рэчцы… бівень 

маманта
У Рагачоўскім раёне 

ляснік Аляксей Чагадаеў 
вырашыў выцягнуць з рэчкі 
Ржаўка палку, а яна аказалася 
музейным экспанатам.

Як інфармуе газета 
“Свабоднае слова”, ляснік 
завёз знаходку дахаты, 
патачыў яе і пераканаўся, што 
гэта сапраўды бівень. Экспанат 
будзе перададзены ў рагачоўскі 
Музей народнай славы.

Дагуляліся
Чатырохразовы чэмпіён 

Беларусі па міні-футболе 
“Лідсельмаш” спыніў 

сваё існаванне.
Прычына простая – адсут-

насць грошай, а прадпрыем-
ства зараз таксама не ў стане 
фінансаваць каманду.

“Лідсельмаш” афіцыйна 
спыніў сваё існаванне, – паве-
дамляецца на старонцы клу-
ба “ВКонтакте”. – За дзевяць 
сезонаў у вышэйшай лізе 
каманда заваявала чаты-
ры чэмпіёнскія тытулы, дзве 
бронзавыя ўзнагароды, вый-
грала два Суперкубкі і Кубак 
Беларусі, заявіла пра сябе 
на еўрапейскай арэне ў Лізе 
чэмпіёнаў. І вось зараз абарва-
лася слаўная старонка жыц-
ця каманды. Цяпер гэта ўжо 
гісторыя…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Асцярожна, 
махляры!

У Віцебску зламыснікі 
вырашылі абдурыць 86-гадо-
вага дзядулю, якога сустрэлі 
ля аднаго з магазінаў.

Яны давялі пенсіянера да 
дома і прапанавалі яму танны 
посуд і электраінструмент. У 
выніку ў дзядулі скралі 1500 
еўра і столькі ж долараў.

Як паведамляе прэс-
служба УУС Віцебскага аблвы-
канкама, пасля таго, як дзяду-
ля звярнуўся ў міліцыю, два 
зламыснікі былі затрыманы ў 
Мазырскім раёне. Імі аказаліся 
грамадзяне Расіі.



8

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 01.07.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 120 экз. За каз № 2281.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 
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К А Л Е Й Д А С К О П

МИРОВЫЕ ЗВЕЗДЫЕВРОПЕЙСКИЕ ИГРЫ–2019

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Дынама (Бр) 13 10 3 0 31–7 33
БАТЭ 13 10 1 2 22–4 31
Шахцёр 13 9 1 3 19–9 28
Дынама (Мн) 13 8 1 4 19–12 25
Тарпеда-БелАЗ 13 7 3 3 20–11 24
Іслач 13 7 1 5 16–14 22
Гарадзея 13 5 4 4 10–12 19
Славія 13 5 3 5 16–15 18
Нёман 13 5 1 7 14–19 16
Віцебск 13 4 4 5 13–17 16
Мінск 13 2 6 5 13–18 12
Энергетык-БДУ 13 2 5 6 16–31 11
Дняпро 13 2 4 7 11–20 10
Слуцк 13 2 4 7 10–24 10
Гомель 13 2 2 9 21–26 8
Тарпеда 13 1 3 9 3–15 6

Турнірнае становішча

Лідары паказалі клас
Прайшлі матчы 13-га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.

ФУТБОЛ

Вось іх вынікі: “Тарпеда” 
(Мінск) – “Нёман” (Гродна) 
– 0:3, “Тарпеда-БелАЗ” 
(Жодзіна) – “Энергетык-
БДУ” (Мінск) – 3:3, “Мінск” 
– “Гомель” – 3:2, “Гарадзея” 
– “Слуцк” – 1:0, “Дынама” 
(Брэст) – “Іслач” (Мінскі 
раён) – 5:1, “Славія” (Мазыр) 
– “Шахцёр” (Салігорск) 
– 0:1, “Дняпро” (Магілёў) – 
“Дынама” (Мінск) – 0:2, БАТЭ 
(Барысаў) – “Віцебск” – 3:0.

Фота: dynamo-brest.by.

Раду ПОКЛИТАРУ, хореограф: 
«Чтобы сыграть Отелло,  
не обязательно сидеть  

15 лет за убийство жены»
В Большом театре Беларуси состоялось «Балетное лето». Фестиваль танцевальных откровений удивлял 

нас не один день. Со всего мира в Минск слетелись звезды танца. К слову, не только классического. 
Настоящим событием стали спектакли театра «Киев модерн-балет». Знаменитая труппа побаловала 
танцевальных гурманов аж тремя постановками! Их автор – звезда европейской хореографии Раду 

Поклитару. Прославленный ученик Валентина Елизарьева. Мастер, чье творчество белорусские зрители 
любят давно и горячо. 

«Я сейчас зашел на репе-
тицию балета «Анастасия» 
и с ужасом понял, что знаю 
только двух человек. Как всё 
поменялось в театре!» − вле-
тает в закулисье Большого 
Раду Поклитару. Легкий, стре-
мительный, с графиком, рас-
писанным по минутам, и, как 
оказалось, абсолютно несклон-
ный к сантиментам. «Я пре-
красно понимаю, что это то 
же самое здание, те же стены, в 
которых я протанцевал десять 
лет, − откровенничает хоре-
ограф. – Но довольно странно 
ностальгировать по камням. 
Сантименты испытываешь к 
людям, событиям, чувствам. 
А это к зданию отношения не 
имеет. Это имеет отношение 
к прожитой тобою жизни».

– Да и работали вы в 
Большом еще до ремонта. Как 
вам, кстати, новая сцена?

– Мы совсем забыли про 
покат! В Киеве танцуем на ров-
ной сцене. Да и по всему миру, 
где мы бываем, чаще всего ров-
ные площадки. А в Минске во 
всех трех спектаклях у нас что-
то каталось. В «Спящей краса-
вице» − это огромная кровать, 
в «Вверх по реке» есть стол. 
Он же кровать, он же гроб, он 
же дверь, и тоже на колесах. 
А в «Долгом рождественском 
обеде» наше инвалидное крес-
ло совершенно не желало слу-
шаться и постоянно норовило 
укатить в оркестровую яму.

Умный танцор
– Для многих ваше имя − 

синоним современного бале-
та. А что это такое − «Балет 
Раду Поклитару»?

– Боюсь, мой ответ будет 
попахивать патологическим 
нарциссизмом (смеется). Ну а 
если без пафоса − это то, чем 
я занимаюсь всю свою жизнь. 
Моя единственная профессия. 
Потому что все остальные уме-
ния − всего лишь любитель-
ство. Я их в шутку называю 
запасными аэродромами: на 
случай, если перестану уметь 
ставить балеты.

– Шутите?
– Мне сейчас 47, и я пони-

маю, что показываю хореогра-
фию всё хуже и хуже. То есть 
мой двигательный аппарат уже 
дает сбой. Он совсем не такой, 
как двадцать лет назад. Но, 
если ты работаешь в коман-
де со своими артистами, они 
понимают тебя с полуслова и 
могут генерировать хореогра-
фию, что-то увидеть в твоей 
странной незамысловатой позе 
и декодировать это.

– Хотите сказать, что есть 
какой-то лимит на создание 
новых постановок?

– А как же! Хотя всё очень 
индивидуально. Скажем, 
Морис Бежар творил до вось-
мидесяти. Григоровичу сейчас 
за 90, и он в прекрасной форме, 
до сих пор активно репетирует, 
но не создает. Мой век какое-то 
время еще может продлиться, 
потому что у меня есть свой 
театр. Чем займусь, когда не 
смогу ставить новые спектак-
ли? Наверное, буду переносить 
в другие театры свои старые 
постановки. Если, конечно, они 
будут кому-нибудь нужны.

– Если балет − это искус-
ство мысли, то какой он, иде-
альный артист вашего театра?

– Любой танцор «Киев 
модерн-балет» − это умный 
танцор. Репертуар сложный, 
разножанровый, разнохарак-
терный. У нас небольшой кол-

лектив, всего 22 человека. Но 
очень важно, чтобы каждый 
был жемчужиной в короне.

– Как собираете свою юве-
лирную коллекцию?

– Кастинги. Первая часть 
− это урок классического тан-
ца. Человек не должен падать 
в обморок от словосочетания 
Jeté entrelacé. На втором эта-
пе обычно просим станцевать 
кусочек моей хореографии, где 
есть или смех, или крик, роды, 
пьянка. В общем, что-то такое, 
что покажет, есть ли у челове-
ка какие-то актерские табу. С 
ними чаще всего приходят ака-
демические танцоры. За восемь 
лет в хореографическом учи-
лище они настолько привык-
ли молчать и смотреть на себя 
в зеркало, что когда их про-
сишь издать какой-то звук − 
случается глубокий душевный 
коллапс. К нам, кстати, при-
ходят не только молодые люди. 
Порой это взрослые серьез-
ные артисты. И я всегда ста-
раюсь поговорить с ребятами. 
Конечно, невозможно понять 
за час, какой у человека IQ, но 
можно разгадать его мотива-
цию, его характер.

Творцы и гении
– Двадцатый век подарил 

нам жанр симфонического 
танца. Но бывают композито-
ры нетанцевальные.

– Многие мои коллеги 
ставят на музыку, которая не 
просто нетанцевальная – меня 
покроет диатезом, если я буду 
слушать ее больше десяти 
минут. А у них выходят удач-
ные постановки. Я совершен-
но не испытываю творческого 
возбуждения от электронной 
музыки, не могу ставить на 
попсу. А некоторые прекрасно 
с этим справляются. Но это не 
потому, что они лучше меня 
или наоборот. Просто это как с 
женщинами: кому-то нравятся 
блондинки, кому-то брюнетки, 
а кому-то негритянки. Зачем 
спорить? Но про себя могу ска-
зать, что я человек классиче-
ской музыки.

– И это говорит создатель 
модерн-театра?

– Да я насквозь пропитан 
академической школой. У меня 
самое ортодоксальное балет-
ное образование, какое только 
может быть. Я легко даю уроки 
классического танца, это остов 
моей хореографии. Просто 
он так облеплен мышцами и 
маскирующими элементами, 
что всем кажется: мегасовре-
менный танец. А ничего подоб-
ного.

– Понятно, как проявляет-
ся в детстве талант танцора. А 
хореографа?

– Я оказался в балете толь-
ко потому, что моя мама − 

выпускница пермского учили-
ща, ведущая балерина молдав-
ского театра оперы и балета, − 
была зациклена на том, чтобы 
сделать из меня звезду. В четы-
ре с половиной года меня уже 
мучили на уроках классическо-
го танца. Выбора не было. Мне 
просто сказали, что я люблю 
балет, и я согласился, потому 
что был послушным ребенком. 
Все мечтали быть геологами, 
космонавтами, милиционерами 
и актерами, а я понимал, что 
могу мечтать только об одном 
– стать артистом балета.

– Но ведь так и вышло?
– В 1991 году я приехал в 

Минск, получил белорусский 
паспорт (который, кстати, у 
меня до сих пор) и десять лет 
протанцевал в Большом театре 
Беларуси. А с образованием 
хореографа еще менее пафосная 
история. Белорусская военная 
машина регулярно пыталась 
забрать меня в армию. Каждую 
весну и осень я был на волоске. 
И моей жене всё это настоль-
ко надоело, что она отправила 
меня поступать в консервато-
рию. Мол, до 28 лет отучишься, 
а потом уже не возьмут. Так что 
хореографом я стал только пото-
му, что прятался от службы в 
белорусской армии.

– Супругу теперь небось 
благодарите?

– С Ирочкой мы до сих пор 
дружим, хоть и развелись.

– Вы были талантливым 
студентом?

– Скорее подавал надеж-
ды. Елизарьев набрал 10 чело-
век, но до конца первого курса 
добрались только четверо, и я 
попал в эту элитную четвер-
ку. Валентин Николаевич нам 
говорил: «Творцов и гени-
ев из вас я сделать не смогу, 
но ремеслу научу». Ну а если 
Боженька дал чуть больше − 
значит, будет ремесло плюс 
что-то.

– А из чего рождается это 
что-то? Я часто думаю о том, 
что Бах сотворил свой космос 
и при этом ни разу в жизни не 
был за границей. А как мы сей-
час стремимся видеть, знако-
миться, путешествовать. Мол, 
где же еще брать вдохновение?

– Если у тебя талант, свою 
вселенную можно придумать, 
не выходя из комнаты. Была 
такая украинская художни-
ца-примитивистка Мария 
Примаченко. Создала фан-
тастический мир, а никогда 
не выезжала из своего села. 
Рисовала диковинных зверей, 
хотя ни разу в жизни не была 
в зоопарке.

– Так и с чувствами?
– Понимаете, чтобы 

сыграть Отелло, не обязатель-
но сидеть 15 лет за убийство 
жены. Кстати, перед вами чело-
век, который пару дней назад 

удушил руками артиста пан-
ночку: 20 июня у нас в театре 
была премьера «Вия». Но если 
серьезно − не дай Бог понять, 
как это все происходит. Когда 
придумываешь новый балет, 
в сознании всегда идеальный 
образ, который никогда не 
совпадает с реальным спек-
таклем. Диалектика… Старик 
Гегель как раз и говорил о 
невозможности совпадения 
идеального и реального. И так 
во всем творчестве.

Остановить время
– Еще каких-то пятьдесят 

лет назад балет был частью 
государственной идеологии, 
танцовщиками восхищались 
миллионы, заваливали их 
письмами, подарками. Что-то 
изменилось?

– Давайте честно. Сегодня 
ни один артист балета, ни один 
хореограф мира даже близко не 
может соперничать в извест-
ности с Леди Гагой. А если ко 
мне кто-то и подходит на ули-
цах Киева, то это не потому, 
что я − человек, который осно-
вал свой театр и создал более 
40 балетов. А потому, что три 
года назад я сидел в телевизо-
ре в популярном танцевальном 
шоу. И поверьте мне: при всем 
том, что Валентин Николаевич 
Елизарьев является суперзвез-
дой белорусского искусства, 
на него не бросаются толпы 
людей, чтобы взять автограф 
или сделать фото. Потому 
что он занимается серьезным 
искусством. А серьезное искус-
ство сегодня не в топе интере-
сов широкой публики. Но не 
мне судить, хорошо это или 
плохо, − просто такая данность 
нашего времени, нашей эпохи.

– Зато есть интернет, мож-
но рекламировать себя там.

– Вы сейчас разговариваете 
с самым отъявленным интернет-
социопатом. Хотя я довольно 
продвинутый человек, у меня 
дорогой мобильный телефон, да 
и сам я не старый еще. Вроде 
должен инстаграмиться так, 
что мало места. Но меня это 
отталкивает. Пугает виртуаль-
ное общение. Если бы не пиар-
менеджер нашего театра, я давно 
отовсюду удалился бы. Просто 
она пообещала уволиться сразу 
же после того, как я это сделаю.

– Раду, вы будто несетесь 
на сверхскоростном поезде 
− гастроли, премьеры, стра-
ны, континенты. Не боитесь, 
что предохранители могут не 
выдержать?

– Я даже изучал труд швед-
ского физика! Там как-то очень 
умно объяснялось, как делить 
свое время для того, чтобы оно 
бежало под контролем. Книгу 
прочитал, а время так и не 
остановил. Единственное, что 

Кто, сколько  
и каких медалей 

завоевал
СТРАНА ЗОЛОТО СЕРЕБРО БРОНЗА ВСЕГО
1.Россия 44 23 42 109
2.БЕЛАРУСЬ 24 16 29 69
3.Украина 16 17 18 51
4.Италия 13 15 13 41
5.Нидерланды 9 13 7 29
6.Германия 7 6 13 26
7.Грузия 6 10 14 30
8.Франция 6 9 13 28
9.Великобритания 6 9 8 23
10.Азербайджан 5 10 13 28
11.Армения 5 3 3 11
12.Испания 5 2 6 13
13.Венгрия 4 6 9 19
14.Бельгия 4 1 1 6
15.Словения 4 1 1 6
16.Болгария 3 7 8 18
17.Португалия 3 6 6 15
18.Швейцария 3 3 4 10
19.Израиль 3 3 1 7
20.Греция 3 2 4 9
21.Дания 3 2 3 8
22.Польша 3 1 10 14
23.Швеция 3 1 4 8
24.Турция 2 6 7 15
25.Чехия 2 5 6 13
26.Румыния 2 3 5 10
27.Латвия 2 3 2 7
28.Хорватия 2 1 5 8
29.Литва 2 1 0 3
30.Финляндия 2 0 1 3
31.Австрия 1 2 4 7
32.Ирландия 1 2 4 7
33.Сербия 1 2 3 6
34.Косово 1 1 1 3
35.Эстония 0 2 3 5
36.Молдова 0 1 4 5
37.Словакия 0 1 3 4
38.Люксембург 0 1 2 3
39.Босния и 
Герцеговина 0 1 0 1
39.Кипр 0 1 0 1
39.Черногория 0 1 0 1
42.Норвегия 0 0 2 2
43.Сан-Марино 0 0 1 1

Беларусь:  
второе место!

Наши спортсмены завоевали 
суммарно 69 медалей.

По этому показателю наша команда 
уступила лишь России, в активе которой 
109 наград.

Как ранее сообщалось, за бронзовую 
медаль спортсмены получат 4080 рублей, 
за серебряную – 6375 рублей, за золотую – 
10.200 рублей.

Также за успехи на Европейских играх 
спортсмены удостоятся специальных сти-
пендий. Для обладателя «золота» она будет 
2749 рублей в месяц, обладатель серебряной 
медали станет получать 2249 рублей, брон-
зовый призер – 1999.

На «Динамо» 
переместили 

Национальную 
библиотеку

Во время церемонии закрытия Игр для 
качественного освещения была использо-
вана тысяча световых голов. Каждая весила 
50–60 килограммов.

В центре стадиона стояла импровизиро-
ванная Национальная библиотека. Вес деко-
рации – 700 кг, а общий вес сценических 
конструкций составил 150 тонн, звукового 
оборудования – 6 тонн.

В церемонии участвовало свыше 5 
тысяч человек (включая администраторов 
и волонтеров).

Рекордсмен.  
По возрасту

Самым возрастным спортсменом в 
составе сборной Беларуси на Играх был 
49-летний Андрей Геращенко, который 
выступал в стендовой стрельбе.

Андрей Геращенко – известный пред-
приниматель. В 2011 году «Ежедневник» 
поставил его на 49-е место в рейтинге самых 
влиятельных бизнесменов Беларуси. Тогда 
он занимался дистрибьюторством, а позже 
ушел в IT-сферу.

При этом бизнесмен возглавля-
ет Белорусскую федерацию стендовой 
стрельбы. На Европейских играх Андрей 
Геращенко занял последнее место в квали-
фикации из 29 участников.

Не доехали
Около 12 тысяч иностранных граждан 

были пропущены в безвизовом порядке по 
аккредитации и билетам на II Европейские 
игры, сообщили в Госпогранкомитете.

В это число входят 4 тысячи спортсме-
нов, а также спортивные функционеры из 
50 стран, которые принимали участие в 
Европейских играх. Больше всего иностран-
цев в период игр прибыло через погранич-
ные пункты из Польши, Германии, Литвы, 
Латвии.

Ранее прогнозировалось, что в Минск 
приедет на Игры около 30 тысяч болельщи-
ков.

***
У прымерачнай 

крамы адзення:
– Дарагі! Памерай 

вось гэтыя тры пары 
штаноў і дзве кашулі.

– Любая! Можа, мы 
нешта табе лепш купім?

– Ды ў мяне шмат 
рэчаў, не паспяваю 
насіць.

З суседняй кабінкі 
даносіцца мужчынскі 
голас:

– Дзе вы такую жон-
ку знайшлі?

Жанчына бянтэжыц-
ца:

– Ды што вы, муж-
чына, у мяне шмат 
недахопаў! Я, напрыклад, 
палю і п’ю!

– Божа! З вамі яшчэ і 
выпіць можна!..

***
– Так, уласныя дзеці – 

гэта шалёна дорага!
– Пачакай ныць, 

ты пакуль патрацілася 
толькі на тэст на цяжар-
насць...

***
– Мужчына, можа-

це не мацюкацца пры 
дзіцяці?

– Я толькі пералічваю 
словы, якія ён на маёй 
машыне надрапаў!

УСМІХНІЦЕСЯ!

я могу сделать − это встать 
утром и начать свою работу. 
По крайней мере вот уже 47 
лет у меня нет ощущения, что 
я занимаюсь не своим делом, и 
мне это приятно.

Алина СТРАШКЕВИЧ.


